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„Teprve až bude pokácen poslední strom, teprve až bude znečištěna poslední řeka, teprve až bude ulovena 
poslední ryba, teprve tehdy zjistíme, že se peníze nedají jíst.“ 
Poselství indiánského kmene Kriů.  (foto: Bořek Žižlavský)
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Informace městyse Buchlovice

Rada městyse č. 14/2007 ze dne 21. června 2007
Kontrola úkolů

V rámci kontroly úkolů se členové rady městyse seznámili s návrhem Provozního řádu dětského hřiš-
tě na ulici Komenského v Buchlovicích, který připravil tajemník ÚM Buchlovice ing. Miloslav Hrdý. 
Rada doporučila vyvěšení řádu na dětském hřišti.

Žádost o povolení akce na parkovišti pod hradem Buchlovem – koncert pěveckého sboru Svatý 
pluk z Uh. Hradiště a country kapely s následným bálem, 29. 6. 2007 od 19.00 do 1.00 hodin, pan 
Petr Špalek, ze dne 18. 6. 2007

Rada městyse rozhodla o možnosti produkcí následovně: do 22.00 hodin je třeba ukončit program 
zahrnující představení pěveckého sboru Svatý pluk a posléze udělila výjimku na country bál do 1.00 
hodin. O zpoplatnění bálu bude rozhodnuto na základě získání informací o vstupném na tuto akci.

Rozhodnutí Ministerstva životního prostředí, Olomouc 11. 6. 2007, č.j.: 570/1115/07-Šs, souhlas 
s převodem průzkumného území Salaš pro vyhledávání a průzkum ložisek vyhrazených nerostů 
ropy a hořlavého zemního plynu z organizace UNIGEO a.s. na FORUM Energy s.r.o.

Rada městyse vzala na vědomí informaci obsaženou v dopise Ministerstva životního prostředí o pře-
vodu  průzkumného  území  Salaš  z  organizace  UNIGEO,  a.s.  na  Forum  Energy  s.r.o.,  obě  na  adrese 
720 00 Ostrava – Hrabová, Místecká 329/258.

Žádost o možnost vybudování a následný pronájem parkovací plochy na parcele č. 1555/3, man-
želé Josef a Pavla Večeřovi, Buchlovice, ze dne 7. 6. 2007

Rada městyse konstatovala, že v současné době je zpracovávána studie na řešení dopravní obsluž-
nosti  mj.  ulice  Váhovy,  následně  dojde  k  realizaci  rekonstrukce  (silnice,  chodníky),  a  proto  by  bylo 
vyhozením prostředků upravovat nově zpevněné plochy na této ulici ze soukromých zdrojů.

Informace o Vyhodnocení nabídek na opravu pracovního stroje UNC 060, SMB, příspěvková 
organizace, Buchlovice, ze dne 31. 5. 2007

Rada městyse byla seznámena s výsledkem malého výběrového řízení na opravu pracovního stroje 
UNC 060 pro SMB, p.o. Bylo rozhodnuto o celkové repasi stávajícího stroje u firmy BEST Bojkovice 
za cenu 265.000 Kč. Rada městyse tento výsledek výběru schválila.

Žádost Dechové hudby Buchlovjané o pronájem prostoru na náměstí Svobody, postavení pódia 
a o stolové zařízení pro pořad dne 6. 7. 2007, jednatel Pavel Martinák, ze dne 7. 6. 2007

Rada  městyse  schválila  pronájem  části  plochy  náměstí  Svobody  na  den  6.  7.  2007  (přilehlá  část 
k restauraci U Páva), s možností obrácení se na jednatele S M B, p.o. Buchlovice ing. Josefa Motyčku 
stran zapůjčení, dovozu a odvozu židlí, případně stolů. V žádném případě se neuvažuje o stavbě provi-
zorního pódia, rada doporučuje využít z části nadstřešení při vchodu do sálu restaurace z venku.

Žádost o umístění inverteru ke klimatizační jednotce na fasádu budovy Úřadu městyse Buchlo-
vice, MUDr. Pavla Nesrstová, privátní zubní lékařka, nám. Svobody čp. 799, Buchlovice, ze dne 
18. 6. 2007

Rada městyse nemá zásadních námitek proti umístění inverteru ke klimatizační jednotce na fasádě 
budova Úřadu městyse Buchlovice, pokud se tak stane podle předběžných domluv se starostou ing. Ji-
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řím  Černým.  Rada  připomíná,  že  zařízení  by  mělo  být  poměrně  snadno  demontovatelné  vzhledem 
k tomu, že v relativně dohledné době bude realizováno zateplení budovy a zařízení bude třeba v této 
době odmontovat.

Oznámení o provádění hydrogeologických prací na parcele č. 3341/11 v k.ú. Buchlovice pro 
objednavatele NPÚ Kroměříž – SH Buchlov, Odbor správy SZ Buchlovice a SH Buchlov, k za-
jištění zdroje podzemní vody pro zásobování hradu Buchlova, EKODRILL s.r.o., Sokolská 418, 
Zlín, ze dne 19. 6. 2007

Rada  městyse  vzala  na  vědomí  Oznámení  o  provádění  hydrogeologických  prací  na  parcele 
č. 3341/11 v k.ú. Buchlovice pro objednavatele NPÚ Kroměříž – SH Buchlov, Odbor správy SZ Buch-
lovice a SH Buchlov, k zajištění zdroje podzemní vody pro zásobování hradu Buchlova, EKODRILL 
s.r.o.,  Sokolská  418,  Zlín.  Rada  doporučila  provést  kontrolu  a  prověření,  zda  pozemek  parcela  č. 
3341/11 náleží NPÚ.

Rada městyse č. 15/2007 ze dne 11. července 2007
Cenová nabídka ROAD PROJEKT, Projektová stavební kancelář ing. Ivan Kutín, Střední 11, 
Brno pro místní komunikaci Váhovy, resp. místní komunikace Řadová, ze dne 21. 6. 2007

Starosta  ing.  Jiří  Černý  předložil  členům  rady  městyse  cenový  návrh  zpracovaný  podle  sazebníku 
projektových  prací  UNIKA  pro  dvě  komunikace,  po  redukcích  je  nabídková  cena  pro  jeden  objekt 
110.864 Kč, tj. za dvě ulice celkem 221.728 Kč.

Rada městyse Buchlovice schválila zpracování projektu za uvedenou nabídkovou cenu. Rada dopo-
ručila zastupitelstvu městyse schválit rozpočtovou změnu zahrnující uvedenou částku na zpracování 
projektu na MK Váhovy a MK Řadová. Starosta  informoval ostatní členy, že za účasti místostarosty 
Bořka Žižlavského proběhlo první jednání – místní šetření, SVaK UH souhlasí, zástupci plynáren si 
vzali čas na prošetření.

Žádost Antonína Dvořana, ATC Smraďavka o povolení produkcí v období od 1. 7. do 30. 9. 2007 
vždy od 20.00 do 24.00 hodin, ze dne 21. 6. 2007

Rada městyse postrádala v žádosti zpřesňující údaje týkající se ceny vstupného na jednotlivé akce, 
kterých může být až 13. Rovněž v žádosti nebyla zvýrazněna doba ukončení produkcí. Podle následné 
informace  bude  vybíráno  dobrovolné  vstupné  na  muziku.  Rada  městyse  proto  nebude  požadovat 
poplatek ze vstupného, schválila prodloužení doby produkce do 24.00 hodin vždy v sobotu, v období 
od 1. 7. do 30. 9. 2007 na produkci country muziky.

Žádost TJ Buchlovice, Martin Kořínek, o povolení taneční zábavy na náměstí Svobody dne 
21. července 2007 od 19.00 do 1.00 hodin a prominutí poplatků ze vstupného při této akci, ze dne 
9. 7. 2007

Rada  městyse  schválila  akci  na  náměstí  Svobody  dne  21.  7.  2007  v  době  od  19.00  do  1.00  hodin 
a rovněž prominula poplatky ze vstupného. Podmínkou je dokonalý pořádek na náměstí i v jeho těsné 
blízkosti po skončení akce, nejpozději do 7.00 hodin 22. 7. 2007.

Dopis – žádost o podporu VI. ročníku Festivalu česneku na zámku v Buchlovicích dne 28. 7. 2007 
– Folklórní agentura Buchlov, Buchlovice, ze dne 9. 7. 2007

Rada městyse poděkovala za pozvání na tradiční akci, schválila (podobně jako u jiných kulturních 
aktivit) pomoc při přípravě, dovoz a odvoz stolů a židlí z mobiliáře městyse prostřednictvím S M B, 
p.o.  Buchlovice  a  také  přistavení  kontejneru  na  odpad.  Ten  však  bude  třeba  žadatelům  po  odvezení 
vyúčtovat. Rada městyse rovněž prominula poplatky ze vstupného v plném rozsahu.
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Změna podnájemního vztahu – Městys Buchlovice versus MUDr. František Němeček (MUDr. I. 
Barchánková) – nástup nového dětské doktorky MUDr. Heleny Filové

Tajemník úřadu městyse ing. Miloslav Hrdý odcitoval z dopisu nástupkyně MUDr. I. Barchánkové 
na místě dětské lékařky v Buchlovicích. Členové rady konstatovali, že paní doktorku provázejí příznivé 
reference. Rada městyse vzala změnu na postě dětské lékařky na vědomí.

Žádost o poskytnutí sponzorského daru či finančního příspěvku na noční rybářské závody ve 
dnech 28. – 29. 7. 2007, MO Moravský rybářský svaz Nedakonice, ze dne 11. 7. 2007

Rada městyse přijala s uspokojením informace o konání tradiční rybářské akce a doporučila dotovat 
tombolu 2 ks knihy Moje Buchlovice a pověřila tajemníka jejich předáním organizátorům.

Žádost o možnost provedení ohňostroje dne 21. 7. 2007 v centru městyse Buchlovice u příležitosti 
svatby, Eliška Vaňková, Uherský Brod – Havřice, ze dne 11. 7. 2007

Rada městyse schválila provedení ohňostroje za předpokladu, že nedojde k překročení doby nočního 
klidu 22.00 hodin, že vše bude okamžitě uklizeno a zaplacen poplatek z místa ve výši 1.000 Kč. Tento 
poplatek bude věnován ve prospěch záchranné stanice dravců.

 
Žádost o požární dohled při akci „Kovářské dny“ ve dnech 14. a 15. 7. 2007 na Buchlově, pořa-
datel HB-collegium, Jozef Šik, Břestek, ze dne 10. 7. 2007

Rada  městyse  vzala  informaci  o  akci  „Kovářské  dny  na  Buchlově“  na  vědomí  s  tím,  že  nesmí  být 
v  žádném  případě  užito  k  dohledu  nad  akcí  těch  členů  SDH  Buchlovice,  kteří  drží  požární  pohoto-
vost.

Soubor žádostí o dary v působnosti Rady městyse Buchlovice na rok 2007
Rada městyse projednala všechny dosud došlé žádosti o finanční dary a podle uvážení je rozdělila. 

Informace o malém výběrovém řízení na zařízení (nábytek) ZŠ Buchlovice
Malého výběrového řízení na vybavení ZŠ novým nábytkem se zúčastnily následující firmy: BEN-

JAMÍN  s.r.o.,  BUCHLOVICE;  AZ  TORAL,  s.r.o.,  STARÉ  MĚSTO;  Josef  Smetana  –  KASMEN, 
NIVNICE; NODIS, s.r.o., BUCHLOVICE; Stolářství – Marek Miroslav, NIVNICE. Potá následovala 
informace o firmách, které byly osloveny a termínech výroby, instalace a zahájení školní výuky.

Seznámení členů rady městyse s Oznámením ze dne 2. 7. 2007, týkajícím se pronájmu pozemku 
městyse Buchlovice p.č. 1795/71 o výměře 16.262 m² na dobu 15 let pro zřízení fotovoltaické 
elektrárny Křižné cesty firmě ENERGEO s.r.o, Praha 

Starosta ing. Jiří Černý podal vysvětlení k uvažovanému projektu fotovoltaické elektrárny na Křiž-
ných cestách s účastí městyse Buchlovice, v návaznosti na formulace smlouvy o budoucí smlouvě na 
postupný prodej pozemků v rámci sanované skládky odpadů.

Různé
– Radní Mgr. Lenka Rašticová přednesla žádost Farního společenství při kostele sv. Martina o při-

stavení,  vyvezení  a  uhrazení  2  kontejnerů  městysem  v  souvislosti  s  čištěním  prostor  fary  pro  nově 
příchozího faráře. Rada žádost schválila a byly předány pokyny ing. Josefu Motyčkovi, jednateli SMB, 
p.o. Buchlovice.

– Rada projednala program Slavností vína v Uherském Hradišti – byla domluvena schůzka za účasti 
potenciálních subjektů – účastníků slavností, jejíž zorganizováním byl pověřen tajemník ing. Miloslav 
Hrdý.
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Rada městyse č. 16/2007 ze dne 1. srpna 2007
Žádost o využití obecní komunikace k hotelu Buchlov Park, v souvislosti s natáčením filmu 
„Nevyslovitelné jméno“, v neděli 19. 8. 2007, KrausHouse Produktion, LLC, Barbora Drahoňov-
ská, informace ze dne 26. 7. 2007

Rada městyse s natáčením souhlasila, ale požadovala upřesnění konkrétního místa. 

Žádost Františky Červínkové, Buchlovice, o možnost zvelebení veřejného pozemku p.č. 690/1 
v k.ú. Buchlovice osázením okrasnou dřevinou, ze dne 19. 7. 2007

Rada městyse souhlasí s osázením na vlastní náklady žadatelky. Podmínkou osázení je, že dřevina 
bude permanentně udržována a nepřesáhne do komunikace.

Poděkování starosty města Uherský Brod příslušníkům SDH Buchlovice za pomoc při likvida-
ci požáru mimořádného rozsahu ve dnech 28. června až 1. července 2007 v Uherském Brodě 
– firma Kovosteel, spol. s r.o. – provoz Uherský Brod, dopis ze dne 11. 7. 2007
Pamětní list 1997–2007 – poděkování města Staré Město za pomoc při povodních v roce 1997

Rada městyse s uspokojením přijala obě poděkování s tím, že dopis starosty Uherského Brodu i po-
děkování města Staré Město budou uveřejněny v Buchlovském zpravodaji č. 9/2007.

Žádost o prodloužení nájemní smlouvy na byt domě čp. 500 na ulici Komenského v Buchlovicích 
do konce měsíce srpna 2007, Libor a Simona Dvouletí, Buchlovice, ze dne 27. 7. 2007

Rada  městyse  souhlasí  s  prodloužením  nájemní  smlouvy  o  jeden  měsíc  na  dokončení  stěhování, 
úklid a vymalování prostor, uvedení do původního stavu bytu.

Žádost o povolení akce – country bálu dne 4. 8. 2007 spojeného s lukostřelbou na parcelách Petra 
Špalka, Uherské Hradiště – Mařatice, ze dne 26. 7. 2007

Rada městyse souhlasí s pořádáním výše uvedené akce spojené s lukostřelbou, bez poplatků.

Oznámení o uzavření Mateřské školy Buchlovice ve dnech 16. 7. – 12. 8. 2007, Jitka Němečková, 
ředitelka MŠ Buchlovice

Rada městyse vzala na vědomí uzavření mateřské školy.

Žádost o prodej pozemků městyse Buchlovice, parcely č. 3196/5, 3193/2, 3191/2 a 3192/1 v k.ú. 
Buchlovice, Karlu Sedlářovi, Jiřímu Sedlářovi a Antonínu Sedlářovi, Buchlovice

Rada  městyse  doporučuje  zastupitelstvu  městyse  prodej  uvedených  pozemků  městyse  jmenovaným 
pánům.  Oznámení  bude  vyvěšeno  na  úřední  desce  Úřadu  městyse  Buchlovice  a  poté  schvalováno  na 
nejbližším zasedání zastupitelstva městyse. Rada městyse doporučuje zastupitelstvu městyse odkoupit od 
rodiny Sedlářových pozemky, které se nalézají pod místní komunikací, jmenovitě pozemek parcela č. 3178/9 
o výměře 299 m², p.č. 3177/4 o výměře 119 m². Dále doporučuje odkoupit od manželů Jiřího a Anny Dostál-
kových, Buchlovice, pozemek, rovněž pod místní komunikací, parcela č. 3178/10 o výměře 122 m².

Výběrové řízení na vybavení podkroví ZŠ Buchlovice nábytkem
Ve výběrovém řízení, po zvážení všech relevantních ukazatelů, zvítězila nabídka firmy Josef Smeta-

na – KASMEN, Nivnice, za cenu 990.810,66 Kč. 

Různé
- Žádost Josefa Gerže, za družstvo vlastníků bytů v bytovém domě čp. 781-782 na ulici K Buchlo-
vu, o prodej pozemku č. parcely 886/3 v k.ú. Buchlovice
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Rada  městyse  doporučuje  projednat  tuto  záležitost  také  se  sousedem  pozemku  ing.  Jaroslavem 
Mikulíkem, který měl v minulosti o tento pozemku rovněž zájem. Po jednání rozhodne rada o pozemku 
na následujícím zasedání.
- Informace ze schůzky kulturních a sportovních organizací, spolků k účasti zářijových Slavnos-
tech vína a otevřených památek v Uherském Hradišti

Radní Mgr. Lenka Rašticová podala informaci ze schůzky, která definovala účast městyse Buchlo-
vice na Slavnostech vína.
- Bankomat – výběry

Starosta ing. Jiří Černý podal informace o počtu výběrů v bankomatu umístěném na budově býva-
lého kina za měsíc červen s tím, že bude v dalším jednáno s firmou provozující bankomat o hodnocení 
počtu výběrů za delší časové období než je jeden měsíc. Městys Buchlovice je za nesplnění počtu smluv-
ních výběrů, dle smlouvy, povinen za období 4. července až 3. srpna 2007 zaplatit částku 14.244 Kč.
- Informace o vernisáži a výstavě Arnošt Hrabal – nenápadný umělec

Místostarosta Bořek Žižlavský podal informaci o zahájení výstavy, její propagaci a programu.
- Bytové domy v Lúčkách – informace

Rada městyse projednala návrh nájemní smlouvy s firmou MIMOSTAV, s.r.o., Liptovský Hrádok, 
o pronájmu pozemků městyse v souvislosti s přípravou a realizací bytových domů v Lúčkách a uložila 
vyvěšení záměru pronájmu tajemníkovi ing. Miloslavu Hrdému.
- Zajištění lehkého praporu městyse na Slavnosti vína a podobné akce

Podoba praporu byla definována dne 13. 8. 2007 a prapor poté objednán u firmy K+K řemesla Bře-
zolupy, pan Korábečný.
- Srpnová pouť na Barborce 19. 8. 2007 

Úkol pro SMB, p.o. ing. Josefa Motyčku – vysečení trávy a úklid kolem kaple sv. Barbory před poutí. 
Zajištění vyhlášení pouti v místním rozhlase a informace okolním obcím o konání pouti dostal za úkol 
tajemník ing. Miloslav Hrdý. Propagaci v tisku má zajistit místostarosta Bořek Žižlavský.
- Dětská hřiště v Buchlovicích - odpovědnost

Z diskuze o veřejných dětských hřištích vzešla otázka odpovědnosti za jejich provoz. Úkolem zjištění 
odpovědnosti v jiných obcích, např. v Uherském Hradišti, byl pověřen místostarosta Bořek Žižlavský. 
Ten zjistil, že za hřiště patřící obcím (ne školám, školkám, soukromým subjektům) odpovídá samotná 
obec, v našem případě Městys. 
- Diskuze kolem internetových stránek městyse

Diskuze bude dále pokračovat. Správce stránek ing. Miroslav Smatana byl pověřen doplněním ter-
mínů vývozů různých druhů odpadů. 

Poděkování hasičům
Vážený pane starosto!

Dovolte mi, abych touto cestou poděkoval Vašim příslušníkům Sboru dobrovolných hasičů, kteří 
se ve dnech 28. června až 1. července 2007 podíleli na  likvidaci rozsáhlého požáru pneumatik ve 
firmě Kovosteel, spol. s r.o. – provoz Uherský Brod. Tento požár byl výjimečný svým rozsahem a ho-
řícím materiálem. Likvidace požáru, který byl první den srovnatelný snad jen s požárem ropného 
vrtu, byla nesmírně namáhavá a složitá. Navíc nikdo ze zasahujících funkcionářů neměl s takovým 
druhem požáru doposud žádné zkušenosti. O to větší je zásluha všech na včasnosti likvidace požáru 
a tím minimalizování doby obtěžování občanů města kouřem a zplodinami.

Vyřiďte prosím mé poděkování všem, kteří se této náročné akce v Uherském Brodě zúčastnili.

S pozdravem
Ing. Ladislav Kryštof, starosta  (o požáru více na str. 10 , 11 - pozn. red.)
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Na začátku nového školního roku ...
 V pondělí 3. září začne nový školní rok. Bude to první školní rok, kdy naše škola zahájí práci podle 

školního  vzdělávacího  programu  (ŠVP),  který  připravili  sami  učitelé  a  který  přizpůsobili  co  nejvíce 
podmínkám školy i prostředí, kde děti žijí a ve kterém škola leží. Výsledky vzdělávání podle ŠVP budou 
sice ověřitelné až po několika letech, ale věříme, že cíle a snahy učitelů přinesou pozitivní ohlasy.

 Ve školním roce 2007 – 2008 bude naši školu navštěvovat asi 195 žáků v 10 třídách. Do 1. třídy bylo 
zapsáno 27 žáků. Učitelský sbor se téměř nezměnil, odešly pouze dvě paní učitelky, které u nás byly na 
jednoroční výpomoc, žáci se tedy setkají se známými tvářemi. Prvňáčci si budou zvykat na svou novou 
paní učitelku Mgr. Lucii Přikrylovu.

 Všechny děti zahájí výuku již opět ve svých kmenových třídách v budovách na ulici Komenského. Školu 
na Lhotce již nebudeme využívat, ale jsme rádi, že nám tak dobře posloužila v náročném období stavebních 
úprav. Nyní ji snad stejně dobře využijí děti jako základnu pobočky LŠU nebo jako prostor pro klubovny.

 Práce na půdní vestavbě  jsou v plném proudu, a  i když nebudou dokončeny ke 3. září, mohou se 
žáci  už  během  podzimních  měsíců  těšit  na  nové  prostory  školní  družiny,  čítárny  a  knihovny  nebo 
počítačové učebny.

 Už teď je ale čekají ve staré budově nově vymalované třídy, nové nátěry, dveře i osvětlení ve třídách 
a na chodbách.

  Učitelský  sbor  zahajuje  školní  práci  27.  srpna.  Učitelé  budou  mít  týden  na  to,  aby  školu  náležitě 
vyzdobili a připravili vše tak, aby mohl být školní rok bez problémů 3. září zahájen.

 Děkujeme všem pracovníkům firmy Stavby Boršice, kteří provádějí náročnou přestavbu naší školy, 
a  především  Úřadu  městyse  Buchlovice,  jmenovitě  panu  starostovi  ing.  Jiřímu  Černému,  za  mimo-
řádný zájem a velkou podporu škole. Věříme, že ukončením rekonstrukce půdní vestavby opravy naší 
školy neskončí, ale budou pokračovat i v příštích letech. Velký dík patří také všem správním zaměst-
nancům školy za zvýšené úsilí při úklidu a přípravě školy.

Všem našim žákům přejeme úspěšný školní rok a hlavně hodně pohody ve školních lavicích.
Za vedení školy Mgr. A. Mikulíková, z.ř.

Stará budova „měšťanky“ prochází v posledních měsících náročnou rekonstrukcí. Foto: -vlk-
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Jsem  ráda,  že  vám  mohu  oznámit  schválení 
naší pobočky ministerstvem školství   a rok 2007 
se  zapíše  do  její  historie  jako  první  školní  rok. 
V pondělí 10. 9. 2007 v 17.00 hod.  proběhne 
její  slavnostní  otevření,  kterého  se  zúčastní  jak 
představitelé  vedení  ZUŠ  Uherské  Hradiště,  tak 
i zástupci naší obce. Budou zde přítomni i učitelé, 
kteří  budou  v  našem  městečku  učit.  Poté  budou 
následovat  talentové  zkoušky  a  rozdělení  k  jed-
notlivým učitelům.

V letošním školním roce bude otevřeno několik 
předmětů z hudebního oboru: jedná se především 
o  přípravnou hudební výchovu, housle, flétnu 
a klarinet.  V  následujících  letech  bychom  rádi 
pobočku rozšířili podle zájmu rodičů a jejich dětí. 
Vytvoříme  tak  pobočku  s  více  obory  (výtvarný, 

taneční,  případně  literárně  dramatický)  a  tím 
nabídneme  širší  možnost  rozvoje  osobnosti 
našim dětem a mládeži.

Naším  cílem  je  aktivně  rozvíjet  tvořivost  dětí, 
jež  mohou  tuto  probuzenou  vlohu  uplatnit  poz-
ději  i  ve  svém  povolání  (učitelé,  návrháři,  archi-
tekti, manažeři, technici...). Vždyť největší počet 
absolventů je tzv. vzdělaných amatérů, kteří mají 
umění  jako  svého  koníčka  a  jsou  schopni  smys-
luplně a s porozuměním vnímat umění a kulturu 
(na koncertech, výstavách...).

K talentové zkoušce stačí, když si děti vyberou 
dvě písně, které zazpívají, jiná speciální příprava 
k dalším částem zkoušky není nutná. Pokud dítě 
navštěvuje  nějaký  kroužek  hry  na  nástroj,  může 
to, co umí, předvést.  Lenka Rašticová

Otevření pobočky Základní  
umělecké školy v Buchlovicích

Přijměte, prosím, pozvání na slavnostní otevření pobočky ZUŠ v Buchlovicích
v pondělí  10.9.2007 v 17.00 na staré škole

Talentové zkoušky se uskuteční ihned po slavnostním zahájení. 
Přihlášku do ZUŠ je možné si vyzvednout a vyplněnou odevzdat na podatelně  

Úřadu městyse Buchlovice. 

 Foto: -bž-
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Slavnostní zakončení školní docházky 

Koncem měsíce června proběhlo v zámecké salla tereně slavnostní ukončení školního roku ročníku 
1998–2007 – 9.A a 9.B třídy. Po úvodním proslovu starosty městyse ing. Jiřího Černého a ředitele školy 
Mgr. Františka Klvani promluvily k žákům jejich třídní učitelky. Žáci poté poděkovali za péči, kterou 
jim škola dala. Předáním vysvědčení, upomínkových předmětů a knihy „Moje Buchlovice“ bylo ukončeno 
„základní vzdělání“ žáků. Odcházeli jako mladé dámy a mladí pánové. (foto: Lumír Svoboda)
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Dne 26. června zavítali do Buchlovic noví představitelé partnerské obce Chotoviny na Táborsku, 
starosta mgr. Zdeněk Turek a místostarosta Jan Jordák. Společně s představiteli našeho městyse si 
prohlédli muzeum, záchrannou stanici dravců, Smraďavku, aj. (foto: -bž-)

Během vystoupení Vladimíra Mišíka se v zámeckém amfiteátru objevil i bývalý prezident Václav Havel, 
který si za vystupujícími přáteli „odskočil“ z uherskohradišťské Letní filmové školy. Na snímku jej vidíte 
s pořadatelem Buchlovského hudebního léta Vítězslavem Chromkem. (foto: Pavel Paška)
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V červenci započalo Ředitelství silnic Zlínského kraje s rekonstrukcí opěrné zdi u potoka ze strany 
zámecké zahrady. Oprava potrvá několik měsíců.  (foto: Pavel Ondrůšek)

Začátkem července vyrostlo na náměstí před tržnicí malé dětské hřiště, které slouží jak místním, 
tak výletníkům. Na financování hřiště městysi přispěla Nadace děti – kultura – sport z Uh. Hradiště 
a Omelkovi z Tržnice.  (foto: -bž-)
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Ve dnech 30. června až 1. července 2007 se zásahová jednotka SDH Buchlovice zúčastnila likvidace 
zřejmě největšího požáru ve své více než stotřicetileté historii - požáru obrovského množství pneuma-
tik v areálu firmy KOVOSTEEL v Uh. Brodě. Jednotka ve složení Antonín Zelinka, Pavel Ondrůšek, 
David Havránek a Lukáš Jamrich se na místo neštěstí dostavila 30. 6. v 17.45 hod. Po celý večer a celou 
noc (v noci za použití osvětlovacího stožáru vozidla CAS 24) jednotka prováděla hašení požáru dvěma 
proudy, následně pak prolévání navážených pneumatik. Místo požáru buchlovičtí hasiči opustili 1. 7. 
v 9.20 hod.

Likvidace tohoto „požáru desetiletí“ se zúčastnilo celkem 150 hasičů ze 30 sborů. Přímo s plameny 
hasiči bojovali 28 hodin, celková likvidace požáru však trvala neuvěřitelných 72 hodin.

-vlk-, fotografie: Antonín Zelinka

Požár pneumatik v Uh. Brodě

Poděkování buchlovickým hasičům
Vážení,  chtěli  bychom  Vám  touto  cestou  poděkovat  za  velmi  profesionální  zásah  při  likvidaci 
požáru naší firmy v Uherském Brodě. Váš obětavý přístup a nasazení byly ukázkou Vaší schopnosti 
a lidské solidarity.
Jen díky Vaší pomoci nedošlo k větším ztrátám naší firmy, za což Vám patří náš obdiv a poděkování. 
Jistě najdeme v budoucnu způsob, jak Vám naše firma může být nápomocná.
Děkujeme a přejeme mnoho úspěchů ve Vaší další činnosti.

Radomír Bureš, jednatel společnosti Kovosteel s.r.o.
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30. června–1. července 2007
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Ve dnech 14. a 25. července 2007 se uskutečnil 
úklid  budovy  buchlovické  fary,  jako  součást  pří-
pravy před zahájenou rekonstrukcí farní budovy. 

Po  oba  dny  „mužská  část“  skupiny  provádě-
la  stěhovací  a  další  těžké  práce,  „ženská  část“ 
prováděla  úklid,  očištění  použitelného  nábytku 
a přeskládání věcí. 

V sobotu 14. července byla vyklizena prostora 
–  komora  –  na  schodišti  v  mezipatře.  Zde  byly 
dosud  uloženy  věci,  které  se  staly,  za  posled-
ní  léta,  nepotřebnými  a  nevyužitelnými  (staré 
koberce,  bedny,  židle,  závěsy,  záclony,  prkna, 
regály apod.). Dále byl z prvního patra fary vyne-
sen použitelný nábytek (skříně, stoly...) a uložen 
v náhradním prostoru. Věci, které byly nepouži-
telné  a  musely  se  zrušit,  byly  vytříděny  do  dvou 
kontejnerů a do kontejneru s plasty. 

Během dne přijel podpořit všechny zúčastněné 
v pracovním nasazení i nový správce farnosti otec 
Rudolf.

Farní úklid 2007

Ve středu 25. července byla v odpoledních hodi-
nách  vyklizena  farní  půda.  Na  půdě  byl  uložen 
starý nepotřebný nábytek, cihly (z „ubouraného“ 
komína)  a  stará  krytina  („šifr“),  která  zůstala 
na  půdě  po  opravě  střechy.  Původní  úmysl  byl, 
že  se  cihly  budou  nosit  v  bednách  a  kbelících. 
Jelikož se ale dostavila silná skupina brigádníků 
(„dospělí  i  mládež-ministranti“),  byla  zvolena 
výhodnější  varianta  –  lidský  běžící  pás.  První 
etapa  byla  z  půdy  ke  schodišti  v  1.  patře.  Po 
naskládání stanoveného počtu cihel (aby nedošlo 
k  přetížení  stropu)  se  celá  skupina  přemístila 
tak, že z 1. patra „dosáhli“ až ke kontejneru před 
farou. Tímto způsobem byly přemístěny všechny 
cihly z farní půdy. Použitelná krytina se ponecha-
la na půdě a nepotřebná skončila také v kontejne-
ru.  Zbytek  kontejneru  byl  doplněn  stavební  sutí 
z farního dvora a z hospodářských budov.  L S

Půda po vyklizení

U kontejneru

Lidský řetěz na schodišti

Setkání s novým knězem
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Letošní sucho se opět podepsalo na nedostatku vody nejen ve studních, ale i v potocích. Náš snímek 
přibližuje zcela vyschlé koryto Dlouhé řeky před lázněmi na Smraďavce v polovině srpna. Zůstalo jen 
někdejší dno poseté lahvemi, rourami, pneumatikami a jiným nepořádkem.  (foto: -bž-)

Turistům, kteří kráčeli v polovině července po lesní cestě pod studánkou „U syrovátky“, se naskytl tento 
neradostný pohled.  (foto: -vlk-)
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Nové pohlednice Buchlovic

Nové pohlednice městečka si můžete zakoupit v informačním centru
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Ve  dnech  16.  července  až  10.  srpna  ožil  Holý 
kopec  u  Buchlovic  již  desetiletí  nevídaným 
ruchem.  V areálu  bývalého  slezskoplatěnického 
hradiska z doby bronzové (1200–500 let př. n. l.) 
probíhal totiž archeologický výzkum pod záštitou 
Slováckého muzea. 

Na vrcholovém hřebenu kopce a i na tzv. Rynku 
bylo  otevřeno  (a  následně  zasypáno)  třináct 
sond,  které  zachytily  jednak  několik  kamen-
ných  destrukcí,  jež  mohly  bývat  dříve  zdmi,  tak 
pozůstatky  hospodářských  a  sídelních  objektů, 
využívaných dávnými obyvateli tohoto pravěkého 
města. Tak byly nalezeny kamenné základy domu 
s mohutnou  a  na  drobné  keramické  a  kostěné 
nálezy  bohatou  odpadní  jámou,  či  zbytky  pece. 
Mezi  další  nálezy,  kromě  stovek  různě  velikých 
a  zdobených  keramických  střepů,  patří  žernov 
z hrubozrnného pískovce. 

Výzkum  vedl  archeolog  Mgr.  Miroslav 
Vaškových,  Ph.  D.  a  pracovní  sílu  mu  vytvořila 
desítka  z předchozích  výzkumů  osvědčených 
brigádníků.   Text a foto: Martin Žižlavský

Archeologové na Holém kopci
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Členové  buchlovického  divadelního  spolku  J.  K.  Tyla  představili  početným  řadám  diváků  v  zámeckém 
amfiteátru  před  prázdninami  premiéru  divadelní  hry  Brouk  v  hlavě  autora  G.  Feybyaua.  V  této  frašce 
známého  francouzského  dramatika  se  v  hlavních  rolích  představili  Matěj  Kyncl  a  Hana  Řezníčková. 
V dalších rolích excelovali Vlastimil Šišák, Luboš Černoch, Jiří Kutálek, Arnošt Strýček, Jaroslav Zaple-
tal  ml.,  Antonín  Macháček,  Lenka  Zámečníková,  František  Lepka,  Jan  Štokman,  Kristýna  Šebestová, 
Drahomíra Omelková, Kateřina Kolísková a Silvie Hašová. Hru režíroval Ladislav Pešek, kulisy vyrobili 
Silvie Hašová a Antonín Zelinka a hudbu složil František Lepka.  Foto: Martin Žižlavský

Brouk v hlavě nadchl diváky

Antonín Macháček František Lepka a Vlastimil Šišák

Silvie Hašová a Jiří Kutálek Jaroslav Zapletal ml. a Kristýna Šebestová
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červenec–srpen 2007

Drahomíra Omelková, Arnošt Strýček a Kateřina Kolísková

Lenka Zámečníková, Matěj Kyncl 
a Hana Řezníčková

Hana Řezníčková a Luboš Černoch



�0

Havajská noc na náměstí

Již podruhé uspořádali na náměstí členové TJ Buchlovice taneční večer pod názvem HAVAJSKÁ NOC. 
Letošní ročník se uskutečnil v sobotu 21. července. K tanci a dobré náladě hrála skupina V. S. P.
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sobota 21. července 2007 Foto: V. Kořínek

Jak je zřejmé z obrázků, účastníci zábavy se výtečně bavili. Avizovaným překvapením a zároveň 
příjemným zpestřením celé akce se stalo dvojí vystoupení trojice břišních tanečnic HABIBI z Polešovic
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Velkou třešní na dortu letošního Buchlovského hudebního léta bylo červencové vystoupení Vladimíra 
Mišíka a jeho přátel, kteří mu přišli zahrát a zazpívat k jeho letošním šedesátinám. Málokdy se totiž 
slyší tolik kvalitní a léty prověřené muziky najednou. Vystoupil Radim Hladík s novým Blue Effectem, 
písničkářský i bigbítový Vladimír Merta, Jaroslav „Olin“ Nejezchleba a další. Vladimír Mišík s kape-
lou  ETC  ani  tentokrát  nezklamal,  přestože  kvůli  zdravotním  potížím  přišel  o  berlích.  Plný  amfiteátr 
návštěvníků  mu  zaslouženě  zatleskal  a  „vynutil“  si  hned  několik  přídavků,  takže  program  končil  až 
kolem půlnoci.   Foto: Martin Žižlavský

Vladimír Mišík koncertoval ve Štítě

Radim Hladík Vladimír Merta

Vladimír Mišík s Jaroslavem „Olinem“ Nejezchlebou a dalšími
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V  Muzeu  Podhradí  se  9.  srpna  uskutečnila 
vernisáž  výstavy  výběru  grafických  prací,  foto-
grafií a dokumentů buchlovického umělce Arnoš-
ta  Hrabala.  První  den  výstavy  nazvané  Arnošt 
Hrabal – nenápadný umělec se setkal se zájmem 
spoluobčanů.

Vernisáž  zahájili  slovy  a  verši  J.  Durycha 
a  A.  Honka  tajemník  úřadu  městyse  ing.  Milo-
slav  Hrdý  a  herec  Slováckého  divadla  Ladislav 
Doskočil.  Poté  už  následovalo  promítnutí  poe-
tického  filmu  o  Hrabalově  grafice  –  Les,  který 
připravily  pro  Československou  televizi  v  roce 
1970  Filmové  ateliéry  Gottwaldov.  Materiály  na 
výstavu zapůjčil ing. Jan Cetkovský, Mgr. Helena 
Schwarczová a Galerie Dolmen. Výstava, kterou 
uspořádal  městys  Buchlovice,  potrvá  do  konce 
měsíce října. Některé z grafik je možné zakoupit. 

Foto: –bž–

Arnošt Hrabal – nenápadný umělec
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Během měsíce července měli možnost návštěvníci Muzea Podhradí zhlédnout výstavu velkoformátových 
fotografií velehradského lékaře Jiřího Rohela. (foto: -bž-)

Při třídění červotočem zničeného nábytku a dřevěných výrobků se občas „něco“ objeví (značka, podpis 
řemeslníka). Tento předpoklad se potvrdil – v sobotu 14. 7. byl na faře při vyklízení nalezen text, který 
zanechali na svém výrobku čtyři místní občané v roce 1923. 
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Dnes  už  jen  málokdo  ví,  že  poslední  držite-
lé  velkostatku  v  Buchlovicích,  hrabata  Berch-
toldové,  vlastnili  majetky  nejenom  v  Rakousku, 
Maďarsku,  ale  i  na  území  dnešního  Slovenska. 
Jedním z nich byl  i statek v Čičmanech. Členové 
Spolku  podporovatelů  historie  Buchlovic  o  této 
skutečnosti věděli a už nějaký čas plánovali výlet 
do  Strážovských  vrchů,  kde  v  jednom  z  hlubo-
kých údolí Čičmany leží. 

Cesta  sem  netrvá  až  tak  moc  dlouho,  do  dvou 
hodin  dorazíte.  Po  současné  silnici  to  takříkajíc 
„odsýpá“,  i  když  překonáváte  nezanedbatelné 
převýšení  zejména  na  úseku  silnice  za  Ilavou  do 
centra  hor,  jejichž  nejvyšší  vrcholek,  Strážov,  se 
tyčí do výše 1213 m. 

Samotné Čičmany, dnes vesnice s cca 250 oby-
vateli,  jsou  ze  všech  stran  obklopeny  vysokými 
lesnatými stráněmi a je až k neuvěření, že pevná 
komunikace sem byla přivedena teprve před málo 
desítkami  let.  Před  časem  zde  žilo  až  1500  oby-

vatel,  které  dělilo  od  okolního  „civilizovaného“ 
světa  asi  20  km  v  létě  prašné,  jindy  blátivé  a  za-
sněžené  cesty.  Putovali  tudy  pravidelně  se  svým 
zbožím na trhy do měst. Už na první pohled, jak 
vidíme  ve  zdejším  národopisném  muzeu  v  jedné 
z originálních dřevěnic,  tu  lidé třeli bídu s nouzí 
a  museli  se  neustále  uskrovňovat.  Na  druhou 
stranu  ale  žili  družně,  ve  vzájemné  pospolitosti, 
o  jaké  se  většině  současníků  může  jenom  zdát, 
mají-li vůbec o něco podobného zájem. Čičman-
ští se živili hospodařením, pásli krávy, ovce a ko-
zy. Muži hlavně v zimním čase vyráželi do daleké-
ho okolí, nezřídka do Rakous a na Moravu, jako 
šikovní miškéři, dráteníci a zasklívači oken. 

Krásné  čičmanské  dřevěnice,  zdobené  lidový-
mi  motivy  malovanými  vápnem,  poprvé  zaujaly 
veřejnost  na  velké  národopisné  výstavě  v  Praze 
v  roce  1895.  Rekonstrukcí  dřevěného  stavení 
ozdobil tehdy expozici věhlasný slovenský archi-
tekt  Dušan  Jurkovič.  Jeho  zásluhou  můžeme 

Společnými majiteli Buchlovic  
a Čičman byli Berchtoldové

Náves v Čičmanech
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mnohá čičmanská stavení obdivovat i dnes. Jedná 
se o repliky, které nahradily stará stavení strávená 
velkým požárem spodní části vesnice roku 1921. 
Nezaměnitelnou architekturu proslavily poté rov-
něž fotografie Karla Plicky, mapujícího slovenský 
venkov, architekturu a lidové zvyky. 

V  místním  muzeu,  které  je  pobočkou  muzea 
žilinského,  mj.  nahlédnete  do  kultury  bydlení 
zdejšího kraje. Do  jednoho domu se dvěma pro-
stornými místnostmi se společnou předsíní a pecí 
se  vlezly  běžně  čtyři  rodiny,  přičemž  v  podkroví 
byly  komůrky  pro  čeleď  a  šestinedělky  s  dětmi. 
Prohlídku  muzea  doprovází  reprodukované  čič-
manské  písničky  v  podání  žen  a  dívek,  jež  se 
vyznačují  svou  typickou  vláčností.  Zaznívají  ale 

i písně k odvodu, pastýřské, fašaňkové, křestní či 
ukolébavky. Stejně poutavý je i lidový kroj zhoto-
vený z bílého plátna s barevnou výšivkou.

První zmínka o obci pochází z roku 1272. Během 
staletí vystřídala velké množství držitelů. Náleželi 
k  nim  například  Mikuláš  z  Turce,  rodina  Rakov-
ská, Záblatští, Serényiové, Telekyové a buchlovičtí 
Berchtoldové. Nejcennějšími památkami jsou dře-
věné zdobené domy. Některé se mohou pochlubit 
stářím  až  dvě  stě  let.  Střídají  je  novější  stavení, 
která  vyrostla  po  požárech  v  letech  1907,  1921 
a  1945.  Koncem  sedmdesátých  let  minulého  sto-
letí vznikla v obci chráněná památková zóna, díky 
níž dochází k rekonstrukci domů v duchu původní 
zástavby  –  dokladu  technické  dokonalosti  našich 

Účastníci výletu

Soška P. Marie mezi okny

Jedna z bočních uliček

Charakteristické zdobení domů
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předků.  V  Čičmanech  vás  dále  může  zaujmout 
kamenná stavba pozdně barokního kostela zasvě-
ceného Nalezení sv. Kříže. 

V  horní  části  obce,  za  říčkou  Rajčankou,  se 
nachází  původně  barokní  kaštieľ,  později  upra-
vený  v  klasicistním  duchu.  Sloužil  coby  obydlí 
správce  statku  a  jako  kanceláře  úředníků.  Vedle 
něj  tu  stály  prostory  pro  příležitostné  ubytování 
panstva  –  držitelů  okolních  polí  a  lesů,  stáje, 
stodoly, psinec a ovčírna. Kaštieľ dnes slouží k re-
stauračním a ubytovacím účelům. I přes pozdější 
adaptace  si  uchoval  původní  podobu  z  období 
zdejšího působení Berchtoldů. 

Po  prohlídce  muzejních  prostor  a  lidových 
architektonických  skvostů  Čičman  jsme  byli  zvě-

daví  i  na  budovu  kaštieľa,  kam  jsme  zamířili  na 
oběd. Usedli jsme do prozatím prázdné restaurace 
(za  hodinu  bylo  plno)  a  jakmile  jsme  si  objednali 
jídlo, ozvala se reprodukovaná, pro nás notoricky 
známá  písnička  „Ej,  od  Buchlova...“,  a  to  ve  slo-
venském podání. Tak nás tu nevědomky příjemně 
přivítali a překvapili. To víte, že jsme se pak svěřili, 
odkud  přijíždíme.  S  majitelem  kaštieľa,  panem 
Bekem, se poté točila řeč kolem Berchtoldů a sdělil 
nám něco z jeho záměrů, které s objektem má. 

Na  zpáteční  cestě  nám  ještě  zbyl  čas  na  pro-
hlídku Brumova, jednoho z nejstarších a nejcen-
nějších  moravských  hradů,  a  příjemné  venkovní 
posezení v restauraci ve Štítné nad Vláří. 

Text a foto: Bořek Žižlavský

Interiér muzea Ve stínu u kapličky

Kaštieľ je dnes restaurací a hotelem
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Malá vzpomínka
Paní Emma Maděrová vzpomíná na vyprávění svého tatínka pana Metoděje Gottwalda, který pra-

coval jako řidič u hraběte Berchtolda, o jedné návštěvě Čičman. Do Čičman jel tehdy s paní hraběnkou 
vybírat psy. Místní správce chtěl paní hraběnku náležitě přivítat, a tak připravil pohoštění pravděpo-
dobně v místním zámečku. 

Uprostřed  velké  místnosti  stál  stůl  s  pěkným  pohoštěním,  kromě  nich  tam  však  byly  také  slepice 
a jiné domácí zvířectvo, které tam asi běžně žilo a tatínek, který byl velmi čistotný a akorátní muž, když 
to viděl, neměl příliš chuti něco jíst. Paní hraběnka si však brala a protože pan Gottwald se k tomu příliš 
neměl, neustále ho pobízela slovy: „No, Gottwald, berte si přece.“  Kamil Maděra

Metoděj Gottwald vybírá s Ferdinandou Berchtoldovou psy v Čičmanech (30. léta)

Kulturní kalendář – září a říjen 2007
Září

8.–9. 9. Podzimní vazby květin na  Buchlově Památková správa Buchlovice

30. 9. Zpívání o víně Folklorní studio Buchlovice

Slovácká zabijačka s koštem  burčáku Lázně Leopoldov, Smraďavka

Říjen

Drakiáda Buchlovjánek
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Vlastimil Kořínek

Trampský  klub  „Kluci  náhody“  oficiálně 
vznikl v roce 1934. Zakladatelé tohoto, v buch-
lovické  minulosti  ojedinělého,  spolku,  k  nimž 
patřili  první  spolkoví  funkcionáři  František 
Culek,  Otto  Stockmann,  František  Lepka,  Ště-
pán  Zelinka  a  Jiří  Kuča,  se  sešli  5.  dubna  1934 
a  společně  sestavili  základní  stanovy  klubu, 
které  pak  17.  4.  1934  odeslali  spolu  s  žádostí 
o registraci klubu Okresnímu úřadu v Uh. Hra-
dišti.  Text  původních  velmi  stručných  stanov 
však  neodpovídal  požadavkům  zákona,  proto 
byl  žadatelům  o  registraci  klubu  22.  6.  1934 
vrácen  k  přepracování.  Úředník,  tentokrát  již 
Zemského  úřadu  v  Brně,  kterému  zřejmě  uher-
skohradišťský  okresní  úřad  žádost  o  registraci 
klubu postoupil, v průvodním dopise zakladate-
lům klubu připomenul, které části musí stanovy 
obsahovat,  aby  odpovídaly  platnému  zákonu. 
Zakladatelé klubu stanovy doplnili a 11. 7. 1934 
opravený  text  odeslali  zpět  do  Brna.  I  tyto  sta-
novy však byly klubu vráceny k doplnění. A celá 
situace  se  znovu  opakovala.  Dohromady  text 
stanov  klubu  absolvoval  cestu  do  Brna  a  zpět 
pětkrát. O úspěšné dopracování stanov se nako-
nec významně přičinil úředník zemského úřadu, 
který celou věc vyřizoval. Když klubu potřetí text 
stanov  vracel,  připojil  k  úřednímu  oznámení 
poměrně obsáhlý soupis ustanovení, která musí 
stanovy  obsahovat.  K  řádnému  schválení  bylo 
tehdy  nutno  zaslat  zemskému  úřadu  stanovy 
v pěti exemplářích, přičemž každý z nich musel 
být opatřen kolkem, jehož cena nebyla pro zakla-
datele klubu zanedbatelnou položkou. Z důvodu 
šetření  finančních  prostředků  byla  čtvrtá  verze 
stanov odeslána do Brna pouze v jednom exem-
pláři  ke  konzultaci.  Počtvrté  přepracovaný  text 
stanov se z Brna vrátil k doplnění 6. 10. 1934 již 
jen  s  drobnými  připomínkami.  A  opravovalo  se 

popáté.  Tentokrát  už  naposledy  opravený  text 
stanov  odeslali  zakladatelé  klubu  do  Brna  23. 
10. 1934, a to již v podobě, kterou zemský úřad 
25.  10.  1934  bez  dalších  připomínek  schválil. 
O úspěšné registraci svého klubu se jeho zakla-
datelé  dověděli  27.  10.  1934  z  obsahu  dopisu, 
který  došel  „k  rukám  pana  Františka  Culeka“ 
a  který  obsahoval  krátké  oznámení:  „Zemský 
úřad  v  Brně  nezapovídá  na  základě  zákona  ze 
dne 15. 11. 1867 o právu spolčovacím utvoření 
spolku s názvem Trampský klub „Kluci náhody“ 
Buchlovice,  sídlem  v  Buchlovicích  dle  obsahu 
předložených stanov.“

Ze  schválených  stanov  se  mimo  jiné  o  klubu 
dovídáme, že sídlem klubu jsou Buchlovice, klu-
bovní místnost se nachází v hostinci U Matyášů, 
klub  je  nepolitický  a  jeho  účelem  je  poznávání 
své  vlasti.  V  prvním  roce  existence  měl  klub  20 
členů. 

Činnost  klubu  nebyla  nijak  jednostranně 
zaměřená,  naopak  byla  bohatá  a  pestrá  a  za-
hrnovala  celou  řadu  odvětví  zájmu  tehdejším 
mladých lidí.

Na prvním místě zájmu byla samozřejmě čin-
nost  turisticko  –  poznávací.  Klub  pravidelně 
pořádal  jedno i vícedenní výpravy,  jejichž cílem 
se až na výjimky stávalo za humny se vypínající 
pohoří Chřiby. Zde pravidelně navštěvovali hrad 
Buchlov, výletní středisko Kameňák, Klimentek, 
Koryčany,  své  výpravy  konali  také  na  Buchlov 
kámen, Vlčák, ke Ctiborovu dubu, do Střílek, na 
Stupavu  a  snad  i  jinam.  Nejoblíbenějším  cílem 
výprav  klubu  bylo  výletní  středisko  Kameňák, 
které  navštěvovali  každoročně  v  období  kolem 
1.  května  nebo  o  svatodušních  svátcích.  Tyto 
výpravy byly pravidelně spojovány se zastávkou 
na pouti na Klimentku.

Na  letní  měsíce  v  roce  1939  klub  plánoval 
několik  výletů  mimo  domácí  chřibský  region. 

Historie Trampského klubu
„Kluci náhody“ v Buchlovicích – 1. část
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Kluci náhody na výletě
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V  červenci  jmenovaného  roku  se  chtěli  členové 
klubu  vypravit  na  kolech  do  oblasti  Drahan-
ské  vrchoviny,  v  srpnu  pak  na  Bystřičku  nebo 
na  Bradlo  u  Piešťan.  Bohužel  se  nedochovala 
žádná zmínka, která by uskutečnění těchto akcí 
potvrzovala.

Po  celou  dobu  existence  členové  klubu  uva-
žovali  o  výstavbě  chaty,  která  by  se  mohla  stát 
mimobuchlovickou  základnou  klubu.  Již  v  ro-
ce  1935  se  členové  klubu  vypravili  obhlédnout 
místo  pro  stavbu  chaty  na  Pilu,  v  roce  1941  se 
dokonce hovořilo o koupi či pronájmu pozemku, 
na němž by pak chata byla postavena. Z důvodu 
nedostatku  finančních  prostředků  však  k  plá-
nované  stavbě  nikdy  nedošlo.  Z  dochovaných 
písemností klubu je však zřejmé, že klub měl na 
začátku  40.  let  20.  století  pronajatu  chatu  pod 
Břesteckou  skalou.  Pronájem  této  chaty  klub 
zrušil na jaře 1942.

Pro  pořádané  vícedenní  výpravy  klub  potře-
boval stany a další potřeby. První stan byl poří-
zen ze zisku z pořádané taneční zábavy již v roce 
1934, v roce 1939 pak klub zakoupil stan jehlan 
pro  čtyři  osoby.  O  koupi  stanu  se  uvažovalo 
i  v  roce  1940.  V  dubnu  tohoto  roku  požádali 
členové  výboru  klubu  zlínské  obchodní  domy 
Beskyd  a  Baťa  o  ceníky  stanů,  které  jim  jme-
nované  obchodní  domy  do  týdne  zaslaly.  Zda 
k  plánované  koupi  stanů  v  roce  1940  skutečně 
došlo, není známo.

Na začátku roku 1939 se klub pokusil navázat 
styk s jinými kluby na Slovácku. Na konci února 
tohoto  roku  obdrželi  členové  klubu  dopis  od 
osady Údolí dalekých cest, kterým je její členové 
vybízeli  ke  spolupráci.  Na  tento  dopis  výbor 
klubu  odpověděl  dopisem  jednateli  jmenované 
osady  Járovi  Lasovi.  Zda  se  spolupráce  obou 
klubů dále rozvíjela, není známo.

V květnu roku 1939 požádal klub o „rady při 
zakládání  klubu“  kamarád  František  Heřman 
z  Jablůnkova  nad  Bečvou.  Odpověď  na  tento 
dopis výbor odeslal na začátku června 1939.

Vedle turistiky se členové klubu zabývali spor-
tovní  činností.  Nejoblíbenějším  sportem  v  prv-
ních  letech  existence  klubu  byl  stolní  tenis,  ke 

kterému  později  přibyl  volejbal.  V  roce  1936 
se  dokonce  uvažovalo  o  utvoření  odboru  boxu, 
tento záměr se však nakonec neuskutečnil.

Odbor stolního tenisu byl „pro pobavení členů 
i dorostenců“ zřízen ve druhé polovině října 1934. 
První stůl pro hru klub získal darem od kamarádů 
v prosinci roku 1934. V prvních letech existence 
klub  pořádal  tzv.  „tabletennisové  večírky“.  Ve 
2.  polovině  třicátých  let  došlo  v  odboru  stolního 
tenisu  k  určitému  útlumu  činnosti.  Oživení  čin-
nosti tohoto odboru nastalo po zakoupení nového 
hracího  stolu  u  kamaráda  Hány  v  lednu  1939. 
Výsledkem tohoto oživení bylo jednak uspořádá-
ní turnaje o mistra klubu, jednak přátelské utkání 
s S.K. Tupesy, které bylo odehráno dne 1. dubna 
1939  „v  hotelu  Záložna“,  v  němž  buchlovické 
družstvo  ve  složení  Kozák,  Mikulík,  Kaňovský 
zvítězilo v poměru 2:1. Součástí činnosti odboru 
stolního tenisu byly pravidelné tréninky, které se 
konávaly  v  sále  Orlovny  na  náměstí,  ve  „Dvořa-
novém sále u Tomeška“ a snad i jinde. Účastníci 
tréninků museli klubu platit poplatky, z nichž se 
pak hradilo osvětlení a pronájem sálů.

První  zmínka  o  volejbalu  pochází  z  15.  břez-
na  1936.  Na  výborové  schůzi,  která  se  konala 
tento  den,  se  přítomní  usnesli  na  tom,  že  pro 
hru  volejbalu  musí  klub  zakoupit  volejbalovou 
síť  (kupovat  míč  nebylo  třeba,  neboť  ten  klubu 
zapůjčoval kamarád Šik). Síť byla zakoupena za 
50,– Kč u firmy Lidmila ze Zlína ve druhé polo-
vině  března.  Dalším  problémem,  který  musel 
v  souvislosti  s  hraním  volejbalu  klub  řešit,  byla 
otázka hřiště. V tomto směru se klubu nabízelo 
několik  možností.  Na  prvním  místě  zde  bylo 
hřiště  měšťanské  školy,  na  druhém  pak  hřiš-
tě  u  lázní  na  Smraďavce.  Obě  tato  místa  byla 
zamítnuta,  protože  školní  hřiště,  jak  se  domní-
vali  členové  výboru,  by  klubu  pravděpodobně 
zapůjčeno  nebylo  a  na  Smraďavce  by  se  musel 
platit  nájem.  Výbor  klubu  nakonec  rozhodl,  že 
hřiště  na  volejbal  se  zřídí  v  zahradě  bývalého 
Matyášova  hostince.  Povolení  k  hraní  volejbalu 
na  hřišti  měštanské  školy  klub  v  pozdější  době 
přece  jen  získal,  k  tomu  však  došlo  až  v  roce 
1942.  (dokončení příště)
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V Buchlovicích za mého dětství žili tři židovské 
rodiny. Reichova, Weiglova a MUDr. Schwarz.

Reichova  rodina  vlastnila  pálenici  a  výrobnu 
likérů,  kořalek  a  sodovek.  Původními  vlastníky 
výrobny byli tři bratři – Bernard, Fritz (Bedřich) 
a  Josef.  V  třicátých  letech  již  nejstarší  Bernard 
nežil.  Měl  dva  syny,  Hanse  (Jana)  a  Felixe,  kte-
rému  říkali  Liks.  Jeho  žena  Greta  ještě  žila  a  já 
ji  pamatuji  –  černovlasou,  snědou,  menší  paní 
s tmavým, hustým obočím. Za mého dětství byli 
oba  synové  již  dospělí  a  připravovali  se  na  pře-
brání  svého  podílu  v  rodinném  podniku.  Felix 
byl  mladší,  tmavý  po  matce,  Hans  byl  světlejší 
a  v  mé  paměti  utkvělo,  že  již  tehdy  měl  málo 
vlasů. 

Před  válkou  měli  buchlovští  chlapci  letadlo 
–  kluzáka.  Létali  na  něm  na  louce  v  Hájkách.  Já 
jsem  se  tam  jako  hodně  malá  s  maminkou  díva-
la.  Letěl  právě  tento  Hans  Reich.  Pro  mě  tehdy 
letadla létala vysoko ve vzduchu a nemohla jsem 
pochopit, že toto letadélko letí jen několik metrů 
nad zemí a kousek.

Před  okupací  utekli  oba  mladí  Reichové  do 
Anglie  a  za  druhé  světové  války  sloužili  v  zahra-
niční  armádě.  Felix  v  chemické  vojenské  labo-
ratoři,  Hans  ve  vojenském  zásobování  měl  na 
starosti  finance.  V  Anglii  se  oba  oženili.  Felix  si 
vzal Češku a Hans Angličanku. 

Reichova pálenice a sodovkárna přešla za fašis-
tické  okupace  pod  národní  správu.  Správcem  se 
stal  Němec,  který  měl  ale  české  jméno  –  Huba-
lek. Starou paní Reichovou nechali ještě nějakou 
dobu  bydlet  v  původním  bytě  za  potokem,  ale 
pak  ji  odvlekli  do  koncentračního  tábora,  kde 
zahynula.  Pokud  ještě  bydlela  v  Buchlovicích, 
chodívala  v  podvečer  na  procházku.  Na  kabátě 
musela, podle okupačních zákonů, nosit velkou, 
žlutou židovskou hvězdu.

Po válce se Hans Reich i se svou ženou vrátil do 
Buchlovic a do roku 1948 vedl rodinný závod. On 
i  jeho  žena  chodívali  po  Buchlovicích  s  velkým 
psem  –  vlčákem.  Po  uvedeném  roce  pak  odešli 
zpět do Anglie a jejich podnik byl zestátněn. (Jak 
jsme  vás  informovali  v  předešlých  zpravodajích, 
oba  bratři  už  zemřeli  na  americkém  kontinentě. 
Jejich vdovy a rodina žije v Kanadě a USA. Pozn. 

red.) Budovy pálenice a sodovkárna byly později 
využívány  zemědělským  družstvem,  obcí  a  pod-
nikem TOKOZ Žďár nad Sázavou, kde se zhoto-
vovaly součásti rybářských prutů. Dnes na těchto 
místech  stojí  budova  Úřadu  městyse  Buchlovice 
a ordinace lékařů.

Druhý  z  bratrů  –  Fritz  měl  manželku  Marii, 
která  snad  byla  učitelkou.  Bydleli  na  tehdejší 
dobu v moderní vilce před potokem, kde se dnes 
nachází lékárna a spořitelna. Měli dvě děti, dceru 
Leu  a  syna  Theodora,  kterému  se  říkalo  Teoš. 
Fritz  Reich  odešel  před  okupací  do  svobodné 
části  francouzského  území  a  jeho  žena,  křesťan-
ka,  přežila  válku  v  Buchlovicích.  Mnoho  lidí  si 
ji  ještě  určitě  pamatuje.  Starší  paní,  blondýnu, 
jak  chodívala  s  malým,  bílým  psíkem  do  parku 
a tam na lavičce pletla, háčkovala a vyšívala. Obě 
jejich děti byly odvlečeny do Terezína. Dcera byla 
advokátka,  nevím,  jestli  už  před  válkou,  nebo  si 
studia dokončovala až po ní. Byla snědá po otci. 
Z Terezína se vrátila.

Na  Teoše  si  dobře  pamatuji.  Před  válkou  byl 
ještě chlapec, blonďatý po mamince a měl také její 
povahu. V „ganále“ se tehdy ještě plavívali koně 
a  na  kamenech  tam  bylo  plno  koňských  pijavic. 
Coby  děti  jsme  je  chytaly  a  dávaly  do  sklenic. 
Teoš, který kamarádil s buchlovskými kluky, naše 
poloprázdné  a  prázdné  sklenice  naplnil  a  když 
chybělo, tak dochytal. S Karlem Strýčkem, býva-
lým  kostelníkem,  chodíval  do  jedné  třídy.  Byli 
velcí kamarádi. Pan Strýček mi vyprávěl, že svou 
svačinu, jakou tehdy neměl nikdo ve škole, rozdal 
chudým chlapcům. Do koncentračního tábora ho 
Němci odvlekli snad šestnáctiletého a zařadili ho 
do pracovního komanda. Škrábl prý se o něco na 
noze,  zhnisalo  mu  to  a  kulhal.  Kvůli  tomu  jeho 
mladý život skončil v plynové komoře.

Lea  Reichová  po  válce  pracovala  v  Brně  jako 
advokátka.  Její  matka  Marie  byla  přes  zimu  s  ní 
a od jara do podzimu pak v Buchlovicích. Několik 
let po válce Lea zahynula v Brně při tramvajovém 
neštěstí.  Marie  jezdívala  do  Buchlovic  i  po  roce 
1948. Fritz Reich se po válce do Buchlovic vrátil. 
Byl ale nemocný a brzy zemřel. Šlo o zavalitého, 
velmi  bledého,  malého  pána  s  tmavými  brýlemi 
na očích.

Buchlovští Židé
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Na třetího z bratrů, Josefa, si také vzpomínám, 
i když mlhavě. Byl drobný, prošedivělý. Všeobec-
ně se mu říkalo Jozífek. Byl svobodný, děti neměl. 
Prý měl na Zahradách u  lesa přítelkyni, ke které 
často  docházel.  Za  okupace  ho  fašisté  dopravili 
do  koncentračního  tábora,  odkud  se  nevrátil. 
Bydlel  v  domku  vedle  dvora  od  Záložny,  ve  kte-
rém později bydlela rodina Vacových. 

O  Langerově  rodině  jsem  už  před  časem 
psala. Byli to zemědělci, kteří za okupace skon-
čili v Terezíně, kde pracovali na statku. Všichni 
se vrátili zpět.

Weiglova  rodina  měla  na  náměstí  obchod  se 
smíšeným  zbožím.  Měli  dvě  děti  –  syna  Karla 
a  dceru  Olgu.  Karel  se  stal  lékařem  v  Karlových 
Varech  a  dcera  zůstala  svobodná.  S  Weiglovými 
bydlela také sestra paní Weiglové, Matylda. V je-
jich  obchodě  bylo  k  dostání  kde  co.  Když  někdo 
něco  chtěl,  co  neměli,  poslal  pan  Weigl  učně 
na  kole  do  Uherského  Hradiště  a  zákazník  onu 
věc  v  krátké  době  dostal.  Za  okupace  byli  všich-
ni  odvlečeni  do  koncentráku.  Vrátil  se  snad  jen 
Karel. Víc o této rodině nevím. Ve válku a po válce 
v obchodě prodával pan Škára a Nevřiva. Obchod 
byl zestátněn. Nacházel se v místech před dnešní 
nálevnou Hotelu Buchlovice.

Hrabě  Berchtold  na  počátku  dvacátého  sto-
letí  postavil  na  svých  pozemcích  pod  Větřákem 
budovu, ve které byla v době první světové války 
zřízena  menší  nemocnice  pro  nakažené  tyfem 
a  vojenské  rekonvalescenty.  V  této  nemocnici 
byl  lékařem  Žid,  MUDr.  Schwarz.  Po  skončení 
války  a  vzniku  Československé  republiky  Berch-
toldové  nemocnici  rozšířili.  Nejbližší  nemocnice 
tehdy byla v Brně, Olomouci a ve Vídni. Všechny 
dostupné  pouze  vlakem  nebo  koňským  povo-
zem.  Zřizovatel  této  nemocnice  chtěl,  aby  v  ní 
bylo možné provádět menší i střední chirurgické 
úkony.  Doktor  Schwarz  v  tu  dobu  přestoupil  na 
křesťanskou  víru.  Říkalo  se,  že  tak  učinil  proto, 
aby  si  zachránil  své  zaměstnání.  Berchtold  však 
sháněl nového lékaře. Schwarze, jako šedesátní-
ka,  asi  považoval  hlavně  na  chirurgické  zákroky 
dost starého.

Leopold  Berchtold,  jako  válečný  ministr 
Rakouska  Uherska,  měl  v  nové  republice,  v  do-
bě  velkých  vlasteneckých  idejí,  těžké  postavení. 
Nedostal ani státní občanství. Část jeho polností 
byla  rozparcelována  ve  prospěch  sedláků.  Aby 
si  naklonil  buchlovské  spoluobčany,  financoval 
stavbu  měšťanské  školy,  z  velké  části  rozšíření 
kostela  a  rozšíření  nemocnice.  Pan  Strýček  mi 

Hrob jednoho z Reichů nade Lhotkou, zemřelého při cholerové epidemii v 1. polovině 19. století  
(stav v roce 1936)
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vyprávěl,  že  vždycky  v  neděli  seděli  Weiglovi  se 
Schwarzem  v  maličké  zahrádce  za  obchodem 
a hlasitě se bavili pouze německy, česky ani slovo. 
Ta  zahrádka  mně  uvízla  v  paměti.  Na  jaře  byla 
plná  modrých  hyacintů  a  to  se  mně  jako  malé 
líbilo.  Schwarz  mluvil  česky  pouze  s  pacienty 
a každého oslovoval „dušenko“.

Je docela možné, že jediný doktor v nemocnici, 
národností  patrně  Němec,  byl  v  tu  dobu  hraběti 
Berchtoldovi  více  než  nevhodný.  Ostatní  v  ne-
mocnici  obhospodařovaly  řádové  sestry,  které 
byly výborně vyškolené a schopné asistovat lékaři 
při zákrocích. 

Hajný Veselý z hájovny na Pile, tehdy již v dů-
chodu, měl dceru, která byla představenou v ne-
mocnici  v  Mladé  Boleslavi.  Tam  můj  tatínek 
nastoupil jako mladý lékař hned po první světové 
válce přímo z fronty. Představená se s ním domlu-
vila a lidově řečeno ho „dolifrovala“ do nemocni-
ce  do  Buchlovic.  Asi  splňoval  představy  hraběte 

Berchtolda. Měl 27 let, 4 roky chirurgické praxe 
na  obvazištích  a  na  válečných  frontách  a  hlavně 
Čech „jak poleno“.

Doktor  Schwarz  si  potom  zařídil  soukro-
mou  praxi.  Ordinoval  nějakou  dobu  v  budo-
vě  Weiglových,  v  místnosti  s  okny  obrácenými 
do  temné  uličky  a  také  v  dnešním  Klvaňovém 
domku  v  Lúčkách.  Tehdy  to  byl  temný  a  po-
nurý  domek  s  šedými  zdmi,  obrostlý  hustým 
křovím. Schwarze si pamatuji už jen málo, pro-
tože  zemřel  v  době,  kdy  jsem  chodila  do  první 
třídy. Proto tato vzpomínka nemusí mít všechny 
náležitosti.  Vybavuje  se  mně  jako  vysoký  člo-
věk s hodně zakulacenými zády, s prošedivělým 
plnovousem,  delšími  prošedivělými  vlasy  pod 
širokým  kloboukem.  Zemřel  ve  vysokém  věku 
přes  osmdesát  let  v  letech  1938-1939.  Za  války 
vždy  maminka  říkávala:  „Doktor  Schwarz,  ten 
věděl,  kdy  má  umřít,  aby  ho  Hitler  nedostal.“
  Zdenka Maršálková

Říká se: „do třetice všeho dobrého i zlého“. Již dvakrát jste se, milí čtenáři, mohli setkat na stránkách 
zářijového zpravodaje s malebnou slovenskou vískou – Čičmany. Nyní tedy „do třetice“ uvádíme 
dobovou pohlednici obce z 20. let dvacátého století.

Čičmany potřetí
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Rok 1896
Z  roku  1896  se  dochovaly  záznamy  o  účasti 

sboru  pouze  při  jednom,  respektive  dvou  součas-
ných požárech. Při silné bouři v noci na 25. červen 
1896 udeřil blesk do hradu Buchlova, který násled-
kem  toho  ihned  vzplál.  Ničivý  požár  se  po  dřevě-
ných šindelových střechách velmi rychle rozšiřoval. 
Vzápětí  na  to  udeřil  blesk  i  do  kaple  sv.  Barbory 
na vedlejším kopci, která začala rovněž hořet. Dle 
svědectví kastelána hradu Ludvíka Dorazila, které 
bylo  nalezeno  v  makovici  kaple  v  roce  1998,  do 
„Barborky“  blesk  udeřil  o  dvou  hodinách  po  půl-
noci.  Nastala  velmi  složitá  situace,  neboť  v  jeden 
okamžik šlehaly plameny z obou památek součas-
ně.  Vzniklý  požár  hradu  se  ihned  po  jeho  vzniku 
pokoušeli likvidovat přítomní zaměstnanci. Obyva-
telé  Buchlovic  byli  o  vzniklých  požárech  informo-
váni spěšným poslem v časných ranních hodinách. 
Ihned  byl  vyhlášen  poplach.  K  vzniklým  požárům 
spěšně  vyrazili  buchlovičtí  hasiči  se  svými  dvěma 
stříkačkami,  které  byly  taženy  koňmi  zapůjčený-
mi  majitelem  buchlovského  panství  Zikmundem 
II. Berchtoldem. Pozornost byla věnována nejprve 
hořícímu hradu Buchlovu, kde se zasahující hasiči 
věnovali  jednak  boji  s  plameny  a  jednak  odnášení 
ohrožených  exponátů  z  hradních  sbírek.  Boj  se 
zuřícím  živlem  trval  několik  hodin.  Po  uhašení 
se  přítomným  naskytl  žalostný  pohled.  Nelítostný 
oheň  pohltil  nejen  horní  šindelové  střechy  a  báni 
hodinové  věže,  zaútočil  také  na  dřevěné  stropy 
horního  patra.  Po  zdolání  požáru  hradu  obrátili 
hasiči s přítomnými pomocníky pozornost ke kapli 
sv. Barbory. Zde však již oheň své ničivé dílo téměř 
dokonal,  takže  k  hašení  toho  již  mnoho  nezbylo. 
Kaple  se  podobala  zřícenině,  neboť  na  ní  shořely 
všechny šindelové střechy včetně trámových krovů. 
Navíc  padající  zvon  prorazil  klenbu  nad  hlavním 
oltářem. Škody vniklé požárem byly na kapli mno-
hem větší než na hradě. Likvidaci neštěstí se buch-
lovičtí hasiči věnovali po celý den a domů se vrátili 
až v pozdních večerních hodinách.

Pořádal-li buchlovicklý hasičský sbor v roce 1896 
nějaký kulturní podnik, není známo.

Přestože  je  rok  1896  prvním  rokem,  kdy  si 
buchlovičtí  hasiči  připomněli  kulaté  výročí  exis-

tence  sboru,  dochovalo  se  z  tohoto  roku  mimo-
řádně málo pramenů.

Dne  14.  května  1896  se  sešel  v  počtu  6  členů 
výbor sboru. Účelem této schůze bylo vypracová-
ní seznamu členů, kteří budou župou vyznamená-
ni při příležitosti 20. výročí existence sboru. Pod-
mínkou  pro  udělení  vyznamenání  bylo  více  než 
desetileté  členství  ve  sboru.  K  vyznamenání  byli 
výborem  navrženi  tito  členové:  Bedřich  Böhm 
(členem sboru byl od roku 1876), Jan Strýček (od 
roku 1880), Jan Raizl (od roku1880), Karel Raš-
tica (od roku 1880), Petr Skládal (od roku 1881), 
Antonín  Jurča  (od  roku  1882),  Ignác  Kunc  (od 
roku 1883) a Jan Hrabal (od roku 1884).

Další  činnost  sboru  dokládá  truhlářský  účet 
vystavený  sboru  28.  března  1896  Františkem 
Petříkem.  Jmenovaný  truhlářský  mistr  toho  dne 
sboru  vyúčtoval  13  zl.  50  kr.  za  zhotovení  velké 
skříně na rozličné hasičské věci.

Valná hromada se v roce 1896 konala tradič-
ně  31.  prosince.  Za  účasti  dostatečného  počtu 
členů  ji  zahájil  velitel  sboru  Bedřich  Böhm, 
který  členům  poděkoval  za  přičinlivost  v  uply-
nulém roce. Pak byly přečteny účty za rok 1896. 
Dalším  bodem  programu  valné  hromady  byla 
volba  revizorů  účtů,  kterými  byli  zvoleni  páno-
vé  Josef  Gerža  a  František  Petřík.  Následova-
la  volba  výboru  a  následně  volba  funkcionářů. 
Členy  výboru  byli  zvoleni  Bedřich  Böhm  18 
hlasy, Jan Strýček 17 hlasy, Jan Raizl a Jan Hra-
bal  16  hlasy,  Ludvík  Dorazil  15  hlasy,  Antonín 
Jurča  9  hlasy  a  František  Straka  5  hlasy.  Ze 
zvolených  členů  výboru  byli  dále  zvoleni  Bed-
řich  Böhm  velitelem,  Jan  Strýček  náměstkem 
velitele,  Ludvík  Dorazil  jednatelem,  Jan  Raizl, 
Antonín  Jurča,  František  Straka  a  Jan  Hrabal 
členy výboru. Na valné hromadě byli dále přijati 
noví  členové  sboru  Josef  Hruška,  Šimon  Rašti-
ca, Vincenc Mitáš a Martin Daňhel. 

Posledním  bodem  programu  valné  hroma-
dy  byly  volné  návrhy.  Jako  první  vystoupil  pan 
Rosenberg, který přítomným navrhl, aby byl Bed-
řich Böhm zvolen čestným členem sboru. Návrh 
pana  Rosemberga  byl  přítomnými  přijat.  Násle-
dovalo vystoupení pana Gerže, který navrhl, aby 
byl při zásazích u požáru určen jistý pořádek.

Kronika buchlovického hasičského sboru
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rok 1897
Z  roku  1897  se  nezachoval  žádný  záznam 

o  účasti  sboru  při  požárech  ani  o  uskutečně-
ných  cvičeních.  Nic  konkrétního  rovněž  není 
známo o pořádání jakéhokoliv kulturního pod-
niku.

Činnost  sboru  v  roce  1897  dokládá  pouze 
několik účtů, faktur a jeden dopis. 

Z dochovaných účtů je zřejmé, že se členové 
sboru  v  roce  1897  věnovali  údržbě  a  opravám 
hasičské  techniky  a  výzbroje.  Dokládá  to  účet 
na 3 zl. 55 kr. vystavený 20. března 1897 panem 
Janem Raizlem, který tímto sboru účtuje vyko-
nané zámečnické práce.

Pozornost  byla  věnována  také  výstroji.  Dne 
27.  února  1897  sboru  vyúčtoval  krejčovské 
práce Vincenc Zámečník. Jeho účet 28 zl. 65 kr. 
zahrnoval zhotovení 25 kusů parádních kalhot, 
1  parádní  blůzy,  3  kusů  pracovních  kalhot  a  2 
pracovních blůz. Další součásti hasičské výstro-
je  sboru  zhotovil  a  opravoval  sedlářský  mistr 
Ludvík Dorazil, který dne 10. dubna 1897 sboru 
vyúčtoval opravu a lakování 28 přileb, výrobu 4 
nových  kožených  čepic,  dále  opravu  4  opasků 
a  zhotovení  40  „obvazků“  na  hadice.  Jeho  účet 
byl  vystaven  na  sumu  13  zl.  60  kr.  Půl  kg  laku, 
který pan Dorazil použil na lakování přileb, sbor 
zakoupil v první polovině března za 3 zl. u firmy 
R. A. Smekal v Čechách u Prostějova.

Účet Františka Petříka za truhlářské práce z roku 1896
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V  roce  1897  se  na  sbor  obrátil  jednatel  Sta-
vebního odboru pro vystavení jubilejního chrá-
mu  Páně  v  Podolí  u  Brna  pan  Václav  Kubi-
ca.  Tištěným  dopisem  sboru  oznamuje,  že  se 
v  Podolí  u  Brna  staví  na  paměť  padesátile-
tého  výročí  císaře  pána  kostel  a  hřbitov,  vše 
z  dobrovolných  darů.  Jelikož  upsaný  obnos 
k  provedení  výše  řečeného  podniku  nestačí, 
byla  Odboru  povolena  věcná  loterie,  z  jejíhož 
výnosu bude stavba dokončena. S dopisem pan 
Kubica sboru zaslal 3 losy loterie s žádostí, aby 
si  je  členové  sboru  zakoupili  nebo  aby  je  sbor 
zaplatil ze spolkové pokladny a tím stavbu pod-
pořil.  Na  závěr  dopisu  pak  dodává,  že  30%  ze 
zaslané sumy bude odevzdáno ústřední jednotě 
dobrovolných sborů hasičských.

Valná hromada se v roce 1897 konala tradič-
ně  31.  prosince.  Za  účasti  dostatečného  počtu 

členů  ji  zahájil  velitel  sboru  Bedřich  Böhm, 
který  členům  poděkoval  za  přičinlivost  v  uply-
nulém roce a dále je povzbudil k další činnosti. 
Následovala  volba  revizorů  účtů,  kterými  se 
stali  pánové  Josef  Gerža  a  František  Petřík. 
Třetím bodem programu bylo zvolení Bedřicha 
Böhma doživotním velitelem sboru. Volby byla 
provedena  jednohlasně.  Dalším  bodem  pro-
gramu  byla  volba  zbylých  členů  výboru.  Zvo-
leni  byli  Ludvík  Dorazil  19  hlasy,  Jan  Strýček 
18  hlasy,  Jan  Hrabal  15  hlasy,  Antonín  Jurča 
a  František  Straka  13  hlasy  a  Vincenc  Zámeč-
ník 8 hlasy. Ze zvolených členů výboru byli dále 
zvoleni  další  funkcionáři  sboru.  Jan  Strýček 
byl  zvolen  náměstkem  velitele,  Ludvík  Dorazil 
jednatelem, Jan Hrabal, Antonín Jurča, Franti-
šek  Straka  a  Vincenc  Zámečník  členy  výboru.
  Vlastimil Kořínek

Úcet sedláře Ludvíka Dorazila z roku 1897
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Dnes se podívejte do Tyršovy ulice ve směru od Větřáku v polovině sedmdesátých let a nyní.
(staré foto: MUDr. Josef Macenauer, nové foto: Martin Žižlavský)
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Amort –  z  německého  am  =  na  +  Ort  =  konec. 
Občan, který bydlí na konci vsi, na konci ulice
Babík – ze slova baba = bojácký člověk, posera, 
srab.
Bahulík – nejasný původ. Snad ze slova bahno 
–  kdo  bydlel  na  mokrém,  bahnitém  místě  nebo 
ze slova hulit, dýmit.
Bailey –  z  anglického  výrazu,  který  historic-
ky  znamená  vnější  zeď  opevnění.  Prostor  mezi 
vnější a vnitřní zdí opevnění. Angl. sousloví Old 
Bailey  =  ústřední  londýnský  trestní  soud  stojící 
v místě starého opevnění.
Berka – ze slova berka =  lupič, zloděj, nářečně 
veš – lidově breberka, příživník.
Blahůš –  z  OJ  Blahoslav  =  blahoslovený, 
Bohumil = milující blaho, dobro. Snad i řecké-
ho  bléché  =  breptavý,  neobratný,  tupý.  Možná 
i z řec. blasios = trpící na zápal kloubů.

Buráň – souvisí se slovem bouře = prudký jako 
bouře, unáhlený, prostě bouřlivák. Může být i ze 
slova buran = hlupák.
Cvetana –  pravděpodobně  ze  slovesa  kvést.  Ve 
staroslověnštině  (nejstarší  spisovný  jazyk  na 
našem  území)  se  počáteční  kv  –  psalo  jako  cv-, 
slovo  květ  se  psalo  cvet.  Možná  člověk,  které-
mu  prokvétaly  tmavé  vlasy  bílými  či  šedivými. 
V  některých  jihoslovanských  zemích  existuje 
OJ  Cvetan.  Může  tedy  naše  příjm.  pocházet 
i z tohoto OJ.
Čižmár –  z  moravského  nář.  výrazu  čižmár  = 
švec.  Tan,  kdo  šil  čižmy  =  boty,  holínky.  Běžný 
výraz na Slovensku a v Maďarsku.
Dobyáš –  mezi  buchlovickými  příjmeními  se 
už  dříve  vyskytovalo  v  jiné  pravopisné  podobě 
– Dobiáš. Je z OJ Tobiáš a to z hebrejštiny = Bůh 
je dobrotivý.

Co znamenají příjmení
současných buchlovických občanů

V 21. století se počet obyvatel Buchlovic moc neměnil – zůstává těsně pod hranicí 2500, jen obec se 
oficiálně změnila na městys. Došlo však k obohacení počtu příjmení o nová, která se u nás do tohoto 
století  nevyskytovala.  Bylo  zjištěno  dalších  98,  jejichž  původ  se  pokusíme  vysvětlit.  Někdy  jde  jen 
o varianty příjmení dřívějších (Lukaštík – Lukeštík), většinou jde však o výrazy zcela nové, jako jsou 
příjmení cizího původu (Bailey, Rossi), nebo ta, která se k nám dostala s rozvojem městyse – přistěho-
váním, sňatky apod. (Babík, Marýsek, Kadeček).

Ve studii o počtu příjmení a odtajnění jejich vzniku, ukončené v roce 2005, jich bylo v Buchlovicích 
zjištěno od 16. století do 21. století 1808. Připočteme-li k nim 98 příjmení současných obyvatel, dojde-
me k číslu 1906. Je pochopitelné, že tento počet není úplný. Někteří občané, hlásící se k trvalému poby-
tu v obci, žili u nás jen krátkou dobu a nebylo v možnostech autora zjistit jejich „krátkodobý“ pobyt.

Počet  obyvatel  se  v  našem  městyse  bude  určitě  zvyšovat  migrací  i  stavebním  rozvoje  m  v  našem 
katastru. Zatím jsme zjišťovali příjmení obyvatel zde trvale bydlících, pouze několik z nich byla o oby-
vatelích, kteří sem povědomě patří, kteří se cítí Buchlovjáky. Máme tím na mysli chataře, chalupníky 
aj., kterým vděčíme za záchranu mnohých domů a koloritu městyse vůbec. V budoucnu se mnozí z nich 
mohou stát i trvale bydlícími občany Buchlovic. Domníváme se, že počet i těchto obyvatel se bude zvy-
šovat stejně, jako se zvyšuje renomé a geografická přitažlivost městyse vytvářené jeho vedením a pod-
nikatelskými  aktivitami  obyvatel  Buchlovic.  Přitažlivost  a  zájem  o  naši  lokalitu  dokumentují  stovky 
parkujících automobilů na parkovištích a přilehlých ulicích o víkendech i dnech všedních.

Přejeme  našim  Buchlovicím,  aby  i  v  budoucnu  byly  vyhledávaným  turistickým  místem  na  jižní 
Moravě a aby se obyvatelé městyse zde cítili opravdu jako doma.  Milan Janovský

Výklad o původu příjmení současných občanů Buchlovic
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Domgjon –  vietnamské  příjmení,  jehož  původ 
zůstává neobjasněn
Ehrlich – z němčiny = počestný, upřímný, vzor-
ný člověk.
Falta –  vzniklo  z  OJ  Valentin  a  to  z  latinského 
valere = zdravím kypící, statný.
Fialík –  z  názvu  květiny  fialy.  Mohl  by  to  být 
člověk, který měl tyto květiny v oblibě, pěstoval 
je,  či  je  prodával  na  trhu.  Přeneseně  ten,  kdo 
měl  fialové  skvrny  v  obličeji  (oheň)  nebo  míval 
fialový nos z nadměrného pití.
Findejs – ze slova finda a to z něm. = troník, krej-
car, halíř. Finda je stejného významu jako vindra 
=  drobný,  nepatrný  peníz.  Známe  ho  ze  rčení: 
Nemá  ani  vindry.  Zřejmě  člověk  chudý,  který 
„smrděl“ penězi (dnes korunou, zítra eurem).
Foltýnek –  z  OJ  Valentýn  =  zdravím  kypící 
osoba.
Friedel –  z  něm.  zkráceného  OJ  Friedrich. 
Znamená  toho,  kdo  ochrání,  má  jistotu,  bojuje 
o mír.
Gajdůšek – ze slova gajdy = dudy, hráč na tento 
hudební nástroj. Z hanáckého nářečního gajdat 
se = toulat se.
Galač –  jedno  ze  dvou  příjmení  (ještě  Kohout) 
ze  zjištěných  obětí  z  období  1.  světové  války. 
Vzniklo  z  maďarské  podoby  latinského  OJ  Gal-
lus, česky Havel = obyvatel Gálie, Gal = Kelt.
Gallin –  podobný  původ  jako  Galač  (viz  tam). 
Snad  i  z  něm.  příd.  jmm.  gal  místo  spisovného 
gelb = žlutý.
Goga –  ze  středověkého  příd.  jm.  gogel  =roz-
pustilý,  rozverný,  veselý.  Ten,  kdo  si  spokojeně 
užívá  života,  nedělá  si  starosti  s  životními  pro-
blémy.  V  současné  době  je  takových  lidí  men-
šina.
Goldman –  z  něm.  Gold  =  zlato  +  přípona 
–man,  která  znamená,  že  jde  o  jméno.  „Zlatý“ 
člověk  nebo  ten,  který  má  v  oblibě  tento  cenný 
kov  či  s  ním  obchoduje.  Mohl  to  být  i  člověk, 
který trpěl „zlatou žílou“ –  lékařský termín pro 
hemeroidy.
Grebeníček – zdrobnělina k příjm. Grebeň a to 
z polského grzebień = hřeben. Přeneseně člověk 
s  uhlazeným  (učesaným)  chováním.  V  našich 
krajích  není  zrovna  toto  příjmení  spojováno 

s člověkem čestným s uhlazeným chováním.
Havlík –  zdrob.  z  OJ  Havel  a  to  z  OJ  Gallus  = 
obyvatel  Galie  =  Kelt.  Keltský  původ  slyšíme 
v našich příjmeních hodně často.
Helta – snad ze slova helot (-a) a to z řec. hellios 
=  slunce.  Člověk,  který  vyznává  Slunce  jako 
střed vesmíru. Možná i ze slova helvet, helvít = 
reformovaný  evangelík.  Podle  latinského  názvu 
Švýcarska  =  Halvetia,  odkud  pocházel  zaklada-
tel tohoto směru protestanství Kelvín.
Hlůšek –  jen  novější  varianta  staršího  příjm. 
Hlúšek  =  nahluchlý  člověk.  Z  MJ  Hluchov 
(u Kostelce na Hané) a to z OJ Hluch.
Holba – ze slova holba – nádoba s obsahem půl 
pinty, což je stará italská tekutá míra = 1,9 litru. 
U nás se naužívá, ale máme podobnou, odvoze-
nou  z  něm.  máz  =  1,91  litru.  Známe  ji  z  lidové 
písně:  Nalej  ty  mně,  šenkérečko,  máz  vína,  za 
mnú stojí moja milá, ona by pila.
Hruscha –  pravopisná  varianta  z  názvu  ovoce 
nebo stromu – hrušeň, hruška, což je v Buchlo-
vicích běžné příjmení.
Jakubík – jedna ze 133 variant OJ Jakub. Z heb-
rejského OJ Johágóbh = druhorozený.
Javaš –  nejasný  původ.  Snad  z  názvu  tkaniny 
java (výrobce?). Java je i název tance (vyznavač 
tohoto tance?).
Juráň – z nářeční podoby OJ Jiří a to z řeckého 
georgos = rolník.
Kadeček – ze staročes. slova kád = káď – velká 
nádoba zejména na víno. Mohlo to být označení 
člověka  s  velkým  břichem,  který  si  oblíbil  teku-
tinu  z  těch  velkých  kádí.  Třeba  i  z  nářečního 
slovesa kadit.
Kapitán – z názvu vojenské hodnosti. Dnes pře-
zdívka  lidem,  kteří  řídí  společenská  seskupení, 
manipulují  jinými  lidmi.  Mnohdy  je  to  „velitel“ 
v  domácnosti.  Pánové  asi  vědí,  o  kom  je  řeč. 
Dámy, promiňte!
Kocůrek – jen pravopisná varianta již známého 
příjmení z minulosti. Má zvířecí původ.
Kohout –  ze  známého  názvu  domácího  kura. 
Mnohomanžel svých družek – slepic. Přeneseně 
se o dvou soupeřích říká, že jsou jak dva kohouti 
na jednom smetišti. Červený kohout je znamení 
ohně, zapálení něčeho, požár.
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Konvička – zdrobnělina od slova konev. Výrob-
ce konví a konvic. Přezdívá se tak i pijanům.
Kop –  zkrácená  domácká  podoba  OJ  Prokop 
a  to  z  řec.  Prokópos  =  pohotový.  Z  něm.  slova 
Kopf = hlava.
Koška –  výslovností  ovlivněné  původní  slovo 
kožka. Tak se nazýval člověk, který vykupoval od 
obyvatel lůže = kožkař.
Koval – ze slovesa kovat. Člověk, který pracoval 
s kovem – kovář, zámečník aj.
Kožík –  zdrob.  ze  slova  kůže.  Osoba,  která 
vydělávala  kůže  (činila  je,  jak  se  u  nás  doma 
říkávalo),  zpracovávala  je,  zabývala  se  jejich 
prodejem.
Krejčiřík –  zdrob.  slova  krejčí  =  obchodník  se 
suknem,  který  krájel  kus  sukna  na  menší  části. 
Později šil i oděvy.
Kročil – ze slova kročit – učinit krok (např. přes 
práh). Příd jm. kročitý = rychlý. Také ze sloven-
ského slovesa kročkať = cupkat, cupitat.
Kromsián – původ je nejasný.
Kroupa –  ze  slova  kroupa  =  mlýnskýá  výrobek 
z obilí. Označení mlynáře, který je vyráběl, kru-
paře,  který  je  následně  prodával  v  krupařském 
krámku.
Kukulka – nář. výraz pro ptáka kukačku (Cucu-
lus).  Z  člověčího  pohledu  je  to  hnízdní  parazit. 
Každá kukačka klade svá vajíčka do cizích hnízd 
jen těm druhům, s nimiž má podobně zbarvená 
vajíčka a i tvarem jsou si podobná. Dělá to rafi-
novaně. Samička využije nepřítomnosti hostite-
le v jeho hnízdě, sedne si tam a snese jedno vajíč-
ko.  Jedno  původní  pak  z  hnízda  vyhodí.  Klade 

do  hnízd  červenky,  rehka  domácího,  konipasů, 
drozdů a jiných 20–25 druhů.
Kulej – nář. výraz z  roz. způsobu slovesa koulet: 
koulej! kúlaj!
Kunovjánek – z MJ Kunovice (u Uh. Hradiště). 
Malý ogárek z Kunovic.
Kutscha – pravděpodobně z nář. kůta = kočka. 
Domácí  přípona  –tsch  se  vyslovuje  jako  –č. 
Přepis  známého  buchlovického  příjmení  Kuča 
– z lašského nář. = kštice.
Lukeštík –  jen  varianta  k  příjm.  Lukaštík  a  to 
z  OJ  Lukáš,  latinsky  Lukas  =  pocházející  z  Lu-
kánie v jižní Itálii.
Lulák – zdrobn. ke slovu Lula a to ze slova lulat 
=  čurat,  močit.  Dítě  mužského  pohlaví.  Možná 
i ze slova loula = hlupák nebo ze slovesa loulat se 
= váhat. Vzdáleně připomíná příjm. Julák – to je 
z lat. OJ Julius = příslušník rodu Juliů, božský.
Macháň – jen varianta k příjm. Machaň – z OJ 
Mach  +  přípona  –áň  (Matěj,  Mařák,  Martin, 
Mařík jsou OJ, ze kterých mohlo vzniknout).
Mašlaň –  ze  starého  slova  mašlovat  =  potírat 
pečivo  omastkem  (máslem).  Základem  je  už 
zapomenuté sloveso máslit = potírat máslem.
Marcolini –  italské  příjmení.  Marco,  což  je  OJ 
Marek – jeden ze čtyř evangelistů. Z lat. Marcus 
=  bojovník  zasvěcený  bohu  války  Martovi.  Pra-
nostika:  Kdo  sází  brambory  na  sv.  Marka  (25. 
4.) bude mít hodně veliké.
Martán –  z  biblického  ženského  jména  OJ 
Marta = paní domu, pečlivá. Manžel i syn Marty. 
Základem  může  být  i  římský  bůh  války  Mars. 
V Buchlovicích je i příjmení Marťán.

Buchlovice (foto: -vlk-)
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Průběhu současných žní si asi ani nevšimnete. Dříve byly žně jednou z nejdůležitějších ročních činností 
vesničanů. Na fotografiích vidíte vázání snopů pod Barborkou a Komínkem v padesátých letech 
20. století.  (foto: archiv)
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Tisková zpráva
VI. ročník Festivalu česneku na zámku v Buchlovicích,
Státní zámek Buchlovice, 28. července 2007

V sobotu 28. července 2007 se již po šesté konal Festival česneku na zámku v Buchlovicích.
Festival česneku, v jeho výstavních prostorách a části zámeckého parku, je slavností v rozsahu, který je 
jedinečný nejen v České republice, ale i v Evropě. Česnekovou slavnost zažívá na světě jen málo zemí 
(USA, Kanada, Finsko a Velká Británie), my společně v Buchlovicích tedy už po šesté.

Základními  principy  svátku  pro  celou  rodinu 
jsou tyto:

–  jde  o  monotématické  setkání  producentů 
i  zpracovatelů,  konzumentů  česneku  v  kaleido-
skopickém dni, v tomto roce je důraz kladen na 
poučení  a  rozmanitost,  ale  také  hravost  (řada 
soutěží  a  her  pro  děti  i  dospělé),  je  to  den  pro 
celé rodiny,

–  ve  spojení  s  vínem  a  ostatními  produkty  bude 
region představen jako místo plné zdraví,

– jde o akci pro podporu produkce tradiční zeleni-
ny, jejíž pěstování doznává značné redukce v po-
sledních  letech  (oblast  Uherskobrodska),  to  vše 
v návaznosti na zvykosloví a ve spojení s lidovým 
zpěvem, tancem a muzikou,

–  jde  také  o  jarmark  lidových  tvůrců,  zde  zamě-
řeno  především  na  výtvarné  zpracování  česneku 
(vázání věnců, copů aj.), podporu drobného pod-
nikání v regionu,

–  a  konečně,  jde  o  pokračování  cyklu  oživování 
zámeckých  prostor,  které  mají  opravdu  mimo-
řádnou kapacitu – kvantitativní i kvalitativní.

Festivalový program sliboval mimořádné zážit-
ky.  Den  byl  zahájen  v  10.00  hodin  zpěvem 
Česnekové  hymny,  tentokrát  na  melodii  Ej,  od 
Buchlova  větr  věje  ...  a  můžete  si  ji  zazpívat 
také,  text  je  uveden  níže.  K  přípitku  byl  rozlé-
ván  vynikající  česnekový  zákys  v  množství  cca 
100  litrů.  Po  slavnostním  předání  česnekové 
úrody místostarostovi městyse Buchlovice panu 

Bořku Žižlavskému a rozlomení symbolického 
česnekového  koláče  se  představily  jednotlivé 
folklórní  soubory  a  skupiny.  Následovala  ver-
nisáž výtvarné soutěže „Všechno je na něco, ale 
česnek  je  na  všechno  aneb  Nadešel  česnekový 
věk!”  a  byla  zahájena  řada  soutěží  pro  děti 
i dospělé jako „Soutěž čichačů”, „Soutěž o nej-
hmotnější  česnek”,  „Soutěž  o  nejzvláštnější 
česnek”, „Česnekový běh zámeckým parkem”, 
„Šachové  (česnekové)  utkání  Boršice  versus 
zbytek  světa”,  „O  nejsmradlavější  dítě”,  sou-
těže  „Loupač  ČR”,  Fotosoutěž  „Česnek  2007” 
nebo  „V.  mistrovství  České  republiky  v  plivá-
ní  česneku  na  dálku  na  trávě”.  Dívky  a  ženy 
pak  mohly  „vejít  do  očí“  porotcům  anonymní 
soutěže  krásy  „O  nejkrásnější  slovácký  typ”. 
Všichni  se  pak  podle  své  nátury  věnovali  dal-
ším  aktivitám  tak,  aby  v  pohodě  prožili  den 
pro  celou  rodinu.  Plánovaná  byla  ještě  mnohá 
další  překvapení,  z  nichž  mnohá  se  podaři-
lo  realizovat!  Novinkou,  vedle  „koštu  česne-
ku”  (kde  jinde  můžete  „okoštovat“  více  než 
dvacet  v  České  republice  uznávaných  odrůd 
česneku?),  byl  prodej  širokého  spektra  uzna-
ných  česnekových  odrůd  (bylo  prodáno  kolem 
200 kg  česneku  během  necelých  tří  hodin!), 
jakož i dárkový „košt česneku doma”.
To  zdaleka  není  vše  –  volně  budou  podávány 
jinde nevídané gurmánské speciality (14 různých 
jídel včetně česnekové zmrzliny), jejichž úhelným 
kamenem  byl  (jak  jinak)  česnek  (opět  uvádíme 
v dalším)! 
Folklórní část Slovácka zastoupily soubory a mu-
ziky  především  z  produkčních  „česnekových 
oblastí”  Dolněmčan  z  Dolního  Němčí,  Babči-
ce  a  Chlapčiska  –  sbory  ze  Spytihněvi,  Marýn-
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ka  Vracov,  Kuřátka  z  Bánova,  Malá  Nivnička 
z  Nivnice,  cimbálová  muzika  Burčáci  a  mužský 
sbor  z  Míkovic,  domácí  soubor  Buchlovjánek, 
dechová hudba Šarovec z Hluku, během pořadu 
vytvořili  přítomní  návštěvníci  Příležitostný  čes-
nekový  sbor  –  PŘÍČES,  který  zpíval  česnekové 
i nečesnekové písně.
V  doprovodném  programu  nechyběly  dva  před-
náškové  cykly  (odborná  a  neodborná  sekce), 
s  příznačnými  názvy  „Alliumfilové,  spojte  se” 
a  „Přivoňte  si,  nebesa  na  zemi!”  Ve  spolupráci 
s bratislavským CCC (Club ctitelov cesnaku) byl 
učiněn  pokus  o  založení  „česnekové  unie“.  Pro 
mimořádný  úspěch  v  loňském  roce  vystoupilo 

„Bábkové  divadlo  Juraja  Hamára“  z  Bratislavy 
a úspěch byl zase.
Hlavním  pořadatelem  VI.  ročníku  Festivalu 
česneku  na  zámku  v  Buchlovicích  byla  (jako 
jiné  roky)  Folklórní  agentura  Buchlov,  spolu-
pořadatelem  Národní  památkový  ústav  Praha, 
Správa  státního  hradu  Buchlov  a  Státního 
zámku  Buchlovice  –  tam,  prosíme,  směřuj-
te  Vaše  pocity  z  návštěvy  festivalu  (a  můžete 
i kladné!).
Mediálními  partnery  festivalu  byli  Infoservis  CZ 
a.s.,  Zlín  a  Infocity  Zlín,  Dobrý  den  s  Kurýrem 
Uherské Hradiště, Slovácké noviny Uherské Hra-
diště.   Ing. Miloslav Hrdý

ČESNEKOVÉ INSPIRACE 2007
1. Cuketová nádivka s česnekem
2 cukety nastrouhat, 2 velké cibule najemno nakrájet, 300 g slaniny nakrájet na malé kostičky, 150 g 
tvrdého sýra, 200 g hrubé mouky, 6 lžic oleje, 1 prášek do pečiva, 4 vajíčka (žloutky a bílky zvlášť), vše 
smíchat, naposledy ušlehaný sníh z bílků a dát na plech a péct.

2. Šoulet podle pana Wericha
400 g  uzené  krkovičky  (event.  husího  masa),  400 g  krup,  400 g  hrachu,  4  polévkové  lžíce  sádla, 
10 stroužků česneku, 1 mrkev, 1 cibule, zázvor, muškátový oříšek, pepř, sůl.

3. Italský dip podle paní Zemanové
Zelené  olivy,  olivový  olej,  bazalka,  česnek,  chilli  paprička,  vše  mixovat  a  podávat  s  vekou  či  bílým 
chlebem.

4. Houbové rizoto s česnekem
Na oleji opražíme cibuli, česnek a namočené houby. Zalijeme 4 dcl vývaru a 1 dcl bílého vína. Nasype-
me propranou rýži, dusíme na mírném ohni. Na závěr smícháme se strouhaným sýrem a 2 stroužky 
česneku, takže 200 g rýže, 2 cibule, 15 stroužků česneku a 200 g čerstvých hub.

5. Česnekové placičky ze sojového masa
Nastrouhanou mrkev, nasekanou cibuli, koriandr opražíme na oleji, přidáme namočené sojové maso 
100 g, 40 g strouhanky, 2 lžíce hladké mouky, 8 stroužků česneku, 1 vejce, osolíme a opepříme. Dále 
přidáme rajčatový protlak a 150 g rozmačkaného TOFU sýra. Smažíme obalené v mouce.

6. HUMMUS
250 g  cizrny  vařené  nebo  konzervované,  3  lžíce  olivového  oleje,  4  stroužky  česneku,  sekaná  zelená 
pažitka, sůl, pepř, chilli – podává se s bílým pečivem.

7. Špenátové kuličky
130 g mraženého sekaného špenátu, 60 g sušených švestek, 100 g žervé, 1 lžička soli, 3 stroužky česne-
ku, vytvoříme kuličky, které obalujeme v kokosu.

8. Mrkvovo – česnekové opojení
400 g mrkve, česnek dle únosnosti, majonéza, sůl, pepř, popř. Vegeta.
Mrkev  nastrouháme,  přidáme  prolisovaný  česnek,  majonézu  a  koření,  promícháme  a  necháme  asi 
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2 hodiny odležet, česnek krásně provoní celou směs. Pomazánku mažeme na čerstvý chléb. Nejméně 
2 hodiny po jídle – nelíbat!

9. Houbový kaviár
50 g sušených hub, 2 drobně krájené cibule, 3 rozdrcené stroužky česneku, citrón, sůl, pepř, posekaná 
cibulová nať nebo pažitka.
Houby  na  tři  hodiny  namočíte,  pak  je  uvaříte,  propláchnete,  nasekáte  nadrobno.  Cibuli  necháte 
zesklovatět, přidáte houby a dusíte 5 až 10 minut. Prochladlé umelete, ochutíte česnekem, solí, pepřem 
a citrónem. Posypete natí. Podávejte samostatně nebo na toastech či bramboráku.

10. Salát rodiny Pabianových ze Sokolova (v zimním období)
Červená  paprika,  naložená  v  olejovém  nálevu  (ne  však  kapie  –  je  příliš  tuhá)  jemně  krájená,  cibule 
–  drobně  krájená,  česnek  –  drcený,  vše  se  smíchá  se  zbytkem  olejového  nálevu  a  zakape  citrónem, 
poměr každý zvolí dle své chuti a naturelu, silné povahy ještě salát opepří.
Salát se dá jíst ke každému masu!

11. Zahradníkova pomsta
100 g majonézy  (nebo jogurtu), 200 g čedaru, 5 (a více) stroužků česneku, sůl.
Česnek prolisujeme nebo utřeme se solí a s jemně nastrouhaným sýrem a majonézou (nebo jogurtem) 
promícháme na hladkou pomazánku. Mažeme na veku. Recept pochází od bývalého ředitele Botanic-
kého ústavu Slavomila Hejného a jeho ženy Olgy.

12. Ostrá rajčatová pomazánka
1 pomazánkové máslo, 2-3 tavené sýry (bez příchutí), rajský protlak, česneku kolik sneseme
Rozmícháme pomazánkové máslo a sýry do hladka, přidáme rajský protlak a česnek a opět rozmíchá-
me. Potřebuje několik hodin uležet, nejlepší je druhý den.

13.  Nejoblíbenějším  jídlem  herečky  Dáši  Veškrnové  je  Kohnova velejemná specialita:  Rozmícháme 
žervé s biokysem a přidáme pořádnou dávku rozetřeného česneku, popřípadě i rozsekané burské oříšky. 
Avšak upozorňuje na to, že v ten den, kdy tuto specialitu pozříte, je naprostý konec milostným hrám.

O doplňující informace k receptům – inspiracím, které jsou podávány na Festivalu česneku, můžete požá-
dat paní MUDr. Stanislavu Hrňovou. 

Ej, od Buchlova větr věje,
a tam na zámku zem se chvěje.
Česnek je zdrojem velké síly,
vítán buď každý – přítel milý!

Ej, od Buchlova větr fúká,
ať každá panna má dnes kluka!
Česnek je zdrojem velké síly,
vítán buď každý – přítel milý!

Ej, od Buchlova větr šumí,
šohaj slovácký líbat umí.

Česnek je zdrojem velké síly,
vítán buď každý – přítel milý!

Ej, od Buchlova chasa výská,
na dobré časy už se blýská.
Česnek je zdrojem velké síly,
vítán buď každý – přítel milý!

Ej, za Buchlovem slunko spává
česneku patří věčná sláva!
Česnek je zdrojem velké síly,
vítán buď každý – přítel milý!

ČESNEKOVÁ HYMNA 2007
Ej, od Buchlova větr věje
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Festival česneku obrazem



��

Foto: Bořek Žižlavský
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Dne 21. července jsme přivítali nové buchlovické občánky, kterými jsou (zleva): Markéta Prášilová, 
Havel Kapounek, Marina Zámečníková, Marek Tomešek, Eva Rašticová a Nikola Černá. 

(foto: Oldřich Stránský)

Upozornění
V  úseku  rekonstrukce  opěrné  zdi  u  tržnice  došlo  při  stavebních  pracích    k  uvolnění 
stávajícího tělesa komunikace a k havarijnímu stavu. Proto bylo přistoupeno k úplné 
uzavírce  tohoto  úseku  a  stanovena  objížďka  pro  osobní  automobily  a  místní  linkové 
autobusy  s  vyloučením  dopravy  nad  3,5  tuny  (ta  je  vedena  po  silnici  I/50),  vyjma 
zásobování.  Na  objížďce  platí  omezená  rychlost  30  km/hod.  V  této  souvislosti  vás 
žádáme  o  zvýšenou  pozornost  při  průjezdu  městečkem  a  o  respektování  dočasného 
dopravního značení. Termín ukončení úplné uzavírky je 31. října 2007.

Zlatá svatba
V měsíci srpnu oslavili svou zlatou svatbu manželé Ludmila a Jaroslav Špalkovi. 
K tomuto významnému životnímu jubileu jim přejeme hodně zdraví a pohody do dalších let.  -red-



Na horním snímku uprostřed vidíte Buchlovice v předhůří Chřibů a dole sklánějící se slunce nad 
Buchlov. (foto: Albert Orlita)
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